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La present acta, una vegada aprovada pel Ple, es publica en la web d'aquest Ajuntament de manera íntegra, sense 

cap mena de restricció i d'accés/consulta oberta en internet. L'eventual presència de dades personals o informació 

que identifique o que pot fer identificables persones físiques, queda omesa o substituïda per ***, llevat que 

concórrega alguna base jurídica que legitime el seu tracte, conforme estableix l'article 6 del Reglament Europeu 

de Protecció de Dades 2016/679 (*RGPD) i l'art. 8 de la Llei orgànica 3/2018, de 5 de desembre, de Protecció de 

Dades Personals i garantia dels drets digitals. 

 

ACTA NÚM. 12/2022 

 

ACTA DEL PLE EXTRAORDINARI DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL, 

CELEBRAT EL DIA VINT-I-CINC D’OCTUBRE DE DOS MIL VINT-I-DOS 

 

A la ciutat de Sagunt, el dia vint-i-cinc d’octubre de dos mil vint-i-dos, a les 17 hores i 

10 minuts, es reuneixen, a la Sala de Sessions de la Casa Consistorial, sota la Presidència de 

l’Il·lm. Sr. Alcalde, Sr. Darío Moreno Lerga, els següents regidors i regidores: 

Sr. Javier Raro Gualda 

Sra. Ana Mª Quesada Arias 

Sra. Natalia Antonino Soria 

Sr. Francisco Javier Timón Saura 

Sr. Josep Francesc Fernández Carrasco 

Sra. María Asunción Moll Castelló 

Sr. Josep Maria Gil Alcamí 

Sr. José Manuel Tarazona Jurado 

Sra. Maria Josep Soriano Escrig 

Sr. Manuel González Sánchez 

Sr. Juan Antonio Guillén Juliá 

Sra. Pilar Berna García 

Sr. Cosme José Herranz Sánchez 

Sra. Carolina Fuertes Gallur 

Sr. Sergio Ramón Muniesa Franco 

Sra. Davinia Bono Pozuelo 

Sra. María Isabel Sáez Martínez 

Sr. Guillermo Sampedro Ruiz 

Sr. Roberto Rovira Puente 

Sr. Salvador Montesinos Zamorano 

Sr. Carlos López Rodríguez 

 

EXCUSA ASSISTÈNCIA: 

Sra. María José Carrera Garriga 

Sr. Francisco Alejandro Sotoca Ruiz 

Sr. Alejandro Vila Polo 

 

 Assistits del secretari general, PS l’oficiala major, Sra. Josefa Mª Esparducer Mateu, i 

de l’interventor, Sr. Sergio Pascual Miralles, a fi de realitzar una sessió extraordinària del Ple 

de la corporació, en primera convocatòria. 

  

 Es fa constar que la Sra. Antonino i el Sr. Tarazona s’incorporen a la sessió durant la 

primera intervenció del Sr. Alcalde, a les 17 hores i 15 minuts. Igualment es fa constar que la 

Sra. Bono abandona la sessió definitivament al llarg del debat, a les 19.45 hores, i la Sra. Sáez 

a les 21.20 hores. 
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 La Presidència obri l’acte i, vist que tots han sigut convocats en legal forma i que hi ha 

prou quòrum, s’examinen els assumptes que tot seguit es relacionen i que han estat a disposició 

de les persones convocades a aquest Ple des de la data de la convocatòria. 

 

DEBAT DE POLÍTICA GENERAL MUNICIPAL 

Comença aquest Ple del Debat de Política General Municipal el Sr. Alcalde, el qual dona 

la benvinguda a companyes i companys de corporació municipal i la benvinguda també a la 

ciutadania que els segueix en el tercer debat de política general municipal, el primer que es pot 

celebrar amb la presència de veïns i veïnes, i últim debat d’aquest mandat corporatiu, la qual 

cosa sens dubte li confereix un caràcter especial. 

Comença donant les gràcies al PSOE, COMPROMÍS i ESQUERRA UNIDA, els partits 

de l’Equip de Govern, als quals vol agrair el seu extens treball, no sols en aquest últim exercici 

sinó també durant tota la legislatura. I també agraeix a les regidories de l’oposició el mutu 

respecte que ha sigut la tònica general en aquests mesos i també en aquests anys en què han 

sigut capaços d’adoptar per unanimitat molts acords i decisions en favor de la millora de la 

qualitat de vida del municipi. 

Dona les gràcies també al personal de l’administració municipal per la dedicació diària 

en el compliment de la seua comesa per a la prestació d’uns serveis de qualitat que sense ells i 

elles no seria possible. 

També mostra el seu agraïment al teixit associatiu i a tota la ciutadania per la seua 

participació activa, la seua col·laboració i, en general, per la comprensió demostrada davant les 

dificultats i grans reptes que s’han hagut d’afrontar conjuntament en aquests anys. 

En aquesta primera intervenció farà un breu resum de la gestió feta en les diferents àrees, 

ja que és impossible arribar a parlar de totes les accions i actuacions, així que destacarà algunes 

de les principals novetats i avanços. 

ÀREA DE MODERNITZACIÓ DE L’ADMINISTRACIÓ 

En primer lloc, comença parlant pel Departament de PERSONAL. Recorda que quan 

va accedir a l’Alcaldia es va trobar una administració municipal amb un percentatge enorme 

d’interinitat i un organigrama de funcionament que s’havia quedat obsolet, aprovat en 1998. 

Per aquest motiu la seua prioritat ha sigut i és l’estabilització del personal de la casa. Després 

de molta faena han anunciat l’aprovació de la major oferta d’ocupació pública de la història. 

S’han convocat 220 places, 202 de les quals corresponen a processos d’estabilització 

d’ocupació, 18 places de torn lliure ordinari. D’aquestes 18, s’han reservat 2 places per a la 

seua cobertura per persones amb discapacitat, sent la primera vegada en la història que ocorre 

a l’Ajuntament. Un compromís total amb l’estabilització i la igual d’oportunitats. A més, 

continuen treballant en la relació de llocs de treball del consistori, obtenint un esborrany del 

Catàleg de Llocs de Treball, que prompte es presentarà a sindicats i partits polítics. 

Respecte al departament de NOVES TECNOLOGIES, cal destacar la seua implicació 

en la ciberseguretat, aconseguint una subvenció de quasi 250.000 euros amb la qual abordar 

aquesta matèria. També durant aquest any s’ha ampliat la xarxa wifi en edificis municipals com 

els espais museístics, els mercats o el Centre Cívic d’Almardà. A més s’ha treballat en la línia 

de convertir Sagunt en una Smart City. I s’han incrementat les prestacions de l’administració 

electrònica, imprescindible en aquest segle XXI. 

Quant a PARTICIPACIÓ CIUTADANA, s’han obert diferents processos per a donar 

veu a la ciutadania i atendre les seues demandes i peticions. Cal destacar el programa “Alcalde 

de Barri”, gràcies al qual, l’administració local s’acosta a cada racó de la ciutat, donant resposta 

als veïns i veïnes. Han acudit a 35 zones diferents del municipi per a atendre les demandes 

veïnals. 

Tot això alineat amb l’estratègia de TRANSPARÈNCIA i per això s’ha afegit enguany 

el visor pressupostari i el portal de dades obert. A més aquesta transparència també es veu 

reflectida amb el contacte amb la ciutadania. I ací el SAIC té molt a dir, per a resumir destaca 

tres dades, s’han gestionat 70.000 registres d’entrada, s’ha atés 21.500 persones de manera 
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presencial i s’han gestionat quasi 14.000 expedients. A més s’han publicat 1.780 notes de 

premsa i s’han fet 68 retransmissions en viu. 

ÀREA D’ECONOMIA I ORGANITZACIÓ MUNICIPAL 

Quant als fets més destacables de la regidoria d’HISENDA, és important esmentar la 

reducció del deute de l’Ajuntament, situant-se per davall dels 25 milions euros, nivells que no 

es veien des de 2015. També esmenta la modificació de l’ordenança fiscal reguladora de 

l’Impost de Béns immobles (IBI) per a l’exercici 2022 amb la qual a partir d’enguany es 

bonifica en un 30% als béns immobles que hagen instal·lat sistemes per a l’aprofitament tèrmic 

o elèctric de l’energia solar. 

Abordant els aspectes més destacats duts a terme pels departaments de 

CONTRACTACIÓ I PATRIMONI, subratlla la inestimable labor que s’ha realitzat. Són 

moments molt difícils per a les licitacions i concessions; i malgrat això hi ha departaments 

compromesos que han aconseguit que la pràctica totalitat dels procediments continuen avant. 

Malgrat la pujada de preus de les matèries primeres, conseqüència de la pandèmia, s’ha 

continuat avançant. El resultat està a la vista amb obres en marxa i finalitzades de la importància  

del Casal Jove de Sagunt, l’IES núm. 5, CEE Sant Cristòfol, Poliesportiu  Cementeri, Casino 

Gerència, EPA a Sagunt, hui mateix han visitat les obres finalitzades del futur Museu Industrial 

i Memòria Obrera i moltes altres. Inversions en el detall de les quals s’estendrà més endavant. 

Respecte a les concessions destaca La Pèrgola en Triangle Umbral, la cafeteria en el 

Pavelló Inter-nuclis, el complex René Marigil, el Quiosc al Grau Vell i la concessió de pastures, 

a més del seguiment de la gestió de la resta de concessions públiques. 

En tota aquesta acció de Govern, la Seguretat ha sigut una prioritat per a ells, però això 

requereix de recursos. Quant a POLICIA LOCAL, s’ha continuat treballant en l’augment de la 

dotació policial, per a millorar la situació de dèficit de plantilla, incorporant 2 oficials en 

propietat, 4 agents interins i 2 més en comissió de serveis. Han finalitzat els procediments de 

selecció d’1 plaça de comissari, 1 plaça d’intendent en propietat i 2 places d’inspectors interins; 

i està a punt de finalitzar l’oposició de 5 noves places d’oficial i 28 places d’agents de policia 

(ampliables a 33) que acabarà en pocs mesos. Això suposa un augment de plantilla sense 

precedents. A més, cal destacar com a novetat la creació de la Unitat Canina, incrementant 

l’efectivitat en controls per a detecció de drogues; de la mà també del programa PRECOES que 

té com a objectiu educar i previndre en matèria de consum de substàncies addictives de la mà 

també dels centres educatius. 

ÀREA DE PROMOCIÓ DE LA CIUTAT 

Des de la delegació de PROMOCIÓ ECONÒMICA I INDUSTRIAL s’ha portat a terme 

diferents accions encaminades a atraure noves inversions. Després passarà a parlar d’ella, però 

sempre l’objectiu és generar ocupació. Han desenvolupat una nova aplicació d’ocupació 

anomenada ‘Sagunt Empra’ per a ampliar les oportunitats laborals de veïns i veïnes. També cal 

destacar la posada en marxa d’un nou serveis d’orientació laboral a Sagunt, ja que fins ara 

només hi havia presència d’aquest servei al Port de Sagunt. Cal destacar també la subvenció 

aconseguida de 500.000 € per a un taller d’ocupació destinada a la formació de dones. 

Finalment assenyalar l’organització i celebració de diferents trobades com la primera Jornada 

‘Dona en ciència’, la tercera edició de la Fira de Formació Professional i el tercer fòrum 

d’indústria. 

Quant a la promoció de la ciutat, destaca la tasca del departament de TURISME amb 

totes les accions encaminades a posicionar a Sagunt entre les destinacions turístiques de primer 

ordre. Han acudit a diferents fires turístiques com FITUR o la Fira Nacional B-Travel 2022 de 

Barcelona. I han continuat organitzant les tradicionals rutes turístiques, amb matisos innovadors, 

com la ruta cicloturista “Pedala la comarca”, el Birdwatching a la “Marjal dels Moros i el Grau 

Vell”. A més, també s’ha potenciat el turisme cinematogràfic gràcies al Film Office. Hui mateix 

hi havia un set de rodatge a pocs metres d’aquest edifici i tots recorden quan va vindre una gran 

producció de Bollywood. 
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I lligat amb això, el PATRIMONI CULTURAL I INDUSTRIAL és la clau del turisme, 

la història i identitat del municipi. Per això és prioritària la seua conservació i posada en valor. 

Enguany s’han iniciat les obres de rehabilitació del Casino de la Gerència, s’han conclòs les 

obres de l’edifici que albergarà el Museu Industrial i s’ha tret a licitació el projecte de 

remodelació de la Ciutat Jardí de la Gerència. Pel que respecta al Patrimoni històric, actualment 

estan consolidant i restaurant el mur del Temple de Diana i la micvé de la “Casa de la Casa dels 

Berenguer”. 

Encara que s’impulsen campanyes per a desestacionalitzar el turisme i tindre visitants a 

la ciutat durant tot l’any, és indiscutible el poder d’atracció que té les PLATGES de Sagunt. 

Enguany s’han revalidat les 3 banderes blaves i les platges han aconseguit 19 guardons, sent 

especialment líders en seguretat i tecnologia. També han inclòs per primer vegada banderes 

inclusives per a persones amb daltonisme, a part de continuar amb la seua naturalització i 

protecció com a ecosistema. 

Pel que respecta a COMERÇ I MERCATS aquest departament s’ha bolcat en la 

dinamització del comerç de la ciutat, portant a terme una desena d’accions en col·laboració amb 

les associacions de comerciants. Destaca la segona edició de la “Targeta Activa” que destina 

45.000 euros de manera directa en targetes regale per a beneficiar tant a la ciutadania com al 

comerç. El treball dut a terme per MERCATS ha sigut reconegut enguany amb el guardó atorgat 

per la Federació d’Associacions de Venda no Sedentària de la Comunitat Valenciana (FAVENS 

CV) per la implicació amb la venda no sedentària durant la pandèmia i un altre atorgat per 

FACOSA. 

L’any 2022 s’ha caracteritzat per ser l’any del retorn, tornant el calendari festiu totes les 

celebracions tradicionals que no s’havien pogut celebrar a causa de la pandèmia. El 

Departament de FESTES I CULTURA POPULAR ha vist incrementat enguany el nombre 

d’expedients i sol·licituds ateses respecte del 2019, la qual cosa reflecteix que l’activitat festiva 

ha tornat amb més força que mai i s’han promogut més actes. S’ha col·laborat amb les Falles, 

la Setmana Santa, les Festes Patronals, els Moros i Cristians, el Nou d’Octubre i recentment 

s’han celebrat els esdeveniments extraordinaris i massius del Festardor i el Mercat Medieval 

amb una gran afluència de públic. 

ÀREA DE TERRITORI I SOSTENIBILITAT 

En aquests dotze mesos des del DEPARTAMENT D’URBANISME, a més de la gestió 

ordinària de concessió de llicències d’obres, de segregació i informes de compatibilitat  

urbanística; s’han desenvolupat diverses modificacions de planejament com són la millora del  

quadre d’usos de les pomes de grup Goyoaga i Pedres Blaves, la modificació de la reserva 

obligatòria d’aparcament de vehicles de diferents usos i també la reclassificació en sòl 

urbanitzable industrial de terrenys confrontants a Faura, entre altres. I, a més, s’ha fet un 

important treball d’anàlisi i informe del Pla Especial de l’Àrea Logística de Sagunt, així com 

de l’aprovació provisional de l’Estudi Informatiu de la línia d’alta velocitat València-Castelló 

que afecta el municipi. I continuen promovent el desenvolupament urbanístic de la ciutat; 

recentment van participar en la Fira de District. Es té un potencial per a la construcció de més 

de 15.000 habitatges i s’ha d’explotar. 

Des del departament d’ACTIVITATS s’han gestionat un total de 302 sol·licituds, la qual 

cosa ha suposat un increment de l’11% respecte a l’any anterior. Part d’aquest augment es deu 

a sol·licituds relacionades amb les energies renovables. S’han instal·lat 13 plantes 

fotovoltaiques en terrenys de les empreses, 6 plantes solars fotovoltaiques, 1 línia elèctrica per 

a planta solar i 1 planta de biogàs. 

Les actuacions més notòries de MEDI AMBIENT en aquest exercici segueixen en la 

línia de les energies renovables, destaca l’execució de les instal·lacions fotovoltaiques de 

l’exterior del complex esportiu Internuclis, col·legis públics Ausiàs March i Mestre Tarazona i 

la redacció de projectes per a completar el Pavelló Internuclis i afegir el CEIP Maria Jocasta. 

Amb aquestes accions, el consistori ha evitat l’emissió de 101 TCO2/any i estalviat uns 30.000€. 

En la mateixa línia, el departament també ha realitzat la inscripció en el registre de la petjada 
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de carboni del Ministeri per a la Transició Ecològica i el Repte Demogràfic. Per a finalitzar, la 

regidoria ha redactat també el plec d’Instal·lació, Explotació i Manteniment d’Equips de 

Mesurament per al Control de la Qualitat de l’Aire en els Entorns dels Centres Educatius. A 

més d’estar molt avançada la futura ordenança del Paratge de Romeu. Destaca el treball realitzat 

en el projecte de re-naturalització del riu Palància pel seu pas pel nucli històric de Sagunt, l’únic 

àmbit en el qual l’Ajuntament té la competència al 100%. En aquests moments està oberta la 

licitació, una obra amb la qual es re-naturalitzarà aquest entorn i es guanyarà un espai per a la 

ciutadania. 

Per part seua, el DEPARTAMENT DE MANTENIMENT ha realitzat diverses accions 

en diversos centres escolars modificant el sistema d’il·luminació per a aconseguir major 

eficiència amb la il·luminació LED, i s’han redactat projectes per a renovar la il·luminació de 

Malvasur, Monestirs, Sants de la Pedra i Ciutat Vella i per a renovar la climatització de l’edifici 

de Camí Reial. El departament també ha redactat projectes vinculats a l’EDUSI i el PLA 

EDIFICANT, com en el cas del Barri Baladre, així com projectes relatius a les intervencions 

previstes al carrer Cavallers-José Lerma, Carrer la Pau, plaça Vicente Gil Tamarit i plaça del 

Sol. 

Pel que fa al departament de MOBILITAT s’ha obtingut una subvenció de quasi 2 

milions d’euros dels fons NEXT GENERATION per a renovar i ampliar la xarxa de carrils bici 

de la ciutat. Consisteix en la creació de 18 km de nous carrils bicis i l’adequació i connexió 

entre si de trams ja existents amb una extensió de 28 km per a crear una vertadera xarxa. També 

destaca el conveni amb l’Autoritat Transport Metropolità de València que permet utilitzar la 

nova targeta SUMA en el transport urbà de la ciutat i que ha reduït les tarifes notablement, 

primer amb la unificació de les zones de Sagunt i Port i després amb l’anunci de la rebaixa del 

30% fins a desembre de 2022. Això ha suposat que Sagunt siga el municipi de la Comunitat 

Valenciana que més s’ha beneficiat del canvi de tarifes. A més es treballa en una nova targeta 

SUMA que millore les tarifes del rodalia amb Castelló. També assenyala que estan treballant 

en la preparació de la nova licitació del transport urbà, per a guanyar en serveis. 

Quant als treballs realitzats des del CONSELL AGRARI destaquen les obres de 

pavimentació en els camins rurals com el Camí Algepsar, Camí de les Valls, Gausa, Corral de 

Ribera i trams de Victoria i Vorajunta. D’igual manera, sobreïxen els treballs d’adequació de 

les séquies del Rei i Gabau, la recuperació de la Font de la Ribera, la senyalització de 68 camins 

rurals, així com els treballs de neteja i desbrossament a la “Senda dels Lladres” i les partides de 

Montíver i de Gausa. D’altra banda, s’ha renovat la flota del CONSELL AGRARI, amb dos 

vehicles nous tot terrenys, dues furgonetes i un SUV, i de la mateixa manera, s’han renovat els 

uniformes de la Guàrdia Rural així com els logotips i la imatge de l’entitat. També s’ha realitzat 

les primeres jornades tècniques agràries, un compromís que van adquirir amb els agricultors, 

perquè sense formació no hi ha futur. 

Quant a NETEJA, la SAG està en procés de revisió de serveis, ha canviat la gerència i 

s’està duent a terme un procés de selecció i contractació de nou personal propi i borses 

d’ocupació. En l’exercici de les seues funcions l’empresa pública ha col·laborat amb altres 

regidories i entitats en el desenvolupament d’esdeveniments, festes i actes, a més d’en 

campanyes específiques com l’inici del curs escolar, accions de conscienciació i protecció de 

les platges de la ciutat o la campanya de neteja d’embornals i xarxa de sanejament amb AIGÜES 

DE SAGUNT. La prioritat continua sent la millora de l’eficiència de l’empresa pública, com 

ho demostren l’aposta per contenidors de càrrega lateral, més accessibles i amb major capacitat. 

Un exemple dels molts passos positius que s’estan donant. 

Des d’AIGÜES DE SAGUNT, es posa l’accent en el Pla Estratègic de Clavegueram i 

Drenatge que s’ha desenvolupat enguany i que planteja grans actuacions en tota la xarxa del 

municipi. Això ha permés conéixer l’estat actual del clavegueram i establir un full de ruta a 

seguir. A més, s’ha dut a terme el Pla Especial de Neteja d’Embornals, en col·laboració amb la 

ciutadania per primera vegada, per a minimitzar els riscos durant les pluges torrencials. I s’ha 
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avançat substancialment en el tanc de tempestes de zona sud-aquest del Port de Sagunt i amb 

el col·lector d’Almardà. 

Quant a SANITAT destaca que s’ha promogut i aprovat la modificació de l’Ordenança 

de neteja i tancat de solars juntament amb el Departament d’Urbanisme, que permetrà una major 

agilitat administrativa en aquesta matèria i amb la qual esperem millorar substancialment l’estat 

de les parcel·les no construïdes al municipi. 

ÀREA DE BENESTAR SOCIAL 

Són un equip que posen el benestar de les persones en el centre i volen avançar sense 

deixar a ningú arrere. Per això des del DEPARTAMENT DE SERVEIS SOCIALS s’ha 

continuat treballant en programes socials, entre els quals destaquen el Projecte Goma Solidària 

per a reduir la bretxa digital, el Projecte d’Inclusió Social per a joves a través de les arts 

escèniques o el programa de Respir Família per a joves amb discapacitat. Molt important 

destacar la importància de Serveis Socials de nou en una situació extraordinària com la guerra 

d’Ucraïna i el programa CASA SOLIDÀRIA d’acolliment a famílies refugiades. Sagunt va ser 

una de les primeres ciutats a acollir a una família ucraïnesa després de declarar-se la guerra i 

han arribat a les 200 persones refugiades que fugien de la guerra i que van trobar un sostre 

gràcies a la solidaritat col·lectiva. Solidaritat col·lectiva de persones voluntàries, de Help 

Ucraïna, ADRA i altres associacions, així com l’Ajuntament de Canet d’en Berenguer i les 

Mancomunitats de les Valls i la Baronia. 

També s’ha dut a terme l’acompanyament per a persones sordes, programes d’inserció 

laboral, la col·locació de plaques solars a la Casa Nova i l’adequació del Centre Social del 

Baladre. Des del departament s’ha organitzat la primera jornada del Poble Gitano i les primeres 

jornades de Salut Mental. En aquesta línia, també s’ha fet el Programa SASEM (Servei 

d’atenció i seguiment per a les persones amb problemes de Salut Mental Greu), el taller de 

Teatre Voramar i el Taller d’Hàbits Socials per a persones i pacients amb problemes de salut 

mental. 

Quant a la REGIDORIA DEL MAJOR, s’ha organitzat i col·laborat en la Setmana del 

Major i en totes les seues activitats entre les quals destaca la Gala del Dia del Major. Durant 

l’any s’ha portat a terme també el Club de Lectura, Cursos de Mòbils, Tauletes i PC i el 

Programa Connecta Sagunt, els tres destinats a aquesta població major. 

Pel que respecta a l’ÀREA D’IGUALTAT, destaca el programa d’atenció integral, 

informació i acolliment davant la violència de gènere. Han sigut 142 dones i 468 atencions, 

excloses les atencions telefòniques, per a gestionar assessorament jurídic, social i psicològic, 

ajudes econòmiques, tele-assistència amb el dispositiu ATENPRO i acompanyaments de tota 

mena. De la mateixa manera, s’ha desenvolupat el Programa de Prevenció de Violència de 

Gènere en els Centres Educatius per a treballar la violència de gènere, les noves masculinitats 

i la diversitat sexual en secundària i batxiller. També s’ha gestionat l’oficina Orienta LGBTI 

que obrirà al Casal Jove de Sagunt així com la campanya per a treballar relacions igualitàries o 

el Taller de tres mesos d’Arterapia per a víctimes de violència de gènere i/o conflicte familiar. 

Respecte a la COOPERACIÓ INTERNACIONAL, destaca la campanya de vídeo 

d’ONGs locals i foment de voluntariat destinat a treballar amb col·legis i instituts. D’igual 

manera, el departament ha portat a terme l’Exposició del Fons Valencià de Solidaritat “El fil de 

la por”. També s’ha creat juntament amb les organitzacions locals el Fòrum Actiu de la 

Migració. Aquest fòrum pretén visibilitzar les problemàtiques que pateixen les persones 

migrants, millorar la sensibilització i empatia, així com les polítiques d’inclusió. Tots i totes 

han de tindre els mateixos drets. 

En l’àmbit d’HABITATGE, l’Oficina Municipal de Sagunt s’ha consolidat, s’ha aprovat 

un nou conveni d’adhesió a la Xarxa Xaloc d’oficines d’habitatge de la Comunitat Valenciana 

i a més s’ha adjudicat un arquitecte de la GVA que presta les seues funcions al municipi per a 

la gestió dels fons europeus. S’ha treballat en els plecs de la licitació de la redacció del projecte 

d’execució de l’ARRU plaça Juan Ramón Jiménez i s’ha dut a terme un extraordinari treball 

per a la sol·licitud d’una nova subvenció a la Generalitat per a la rehabilitació de les tres places 
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restants de Baladre I. Tot això, a més de la constant atenció de les situacions d’emergència 

realitzades per a garantir el dret a l’habitatge i assessorar la ciutadania amb problemàtiques 

residencials, defensant el dret a l’habitatge. 

ÀREA DE CULTURA, ESPORTS I OCI 

Des del DEPARTAMENT D’ESPORTS hem consolidat la reserva d’instal·lacions 

mitjançant aplicació mòbil, la qual cosa ha significat un gran avanç i agilitació del tràmit. 

Destaca, com a novetat, la participació en activitats aquàtiques de lliscament a la platja dins de 

l’oferta de Punt nàutic, realitzant classes per a xiquets i adults de paddle surf. També enguany 

s’ha posat en marxa el programa Alternatura a l’escola amb la participació d’11 centres 

educatius i un total de 16 eixides a la Serra d’Espadà. El CEE Sant Cristòfol ha participat 

activament amb el seu alumnat fent d’aquest un projecte inclusiu. També cal assenyalar que 

hem dut a terme el projecte estrela del departament, amb el Dorsal 261, un projecte centrat en 

la promoció i sensibilització sobre valors igualitaris i l’eliminació de la bretxa de gènere a través 

de l’esport. 

Respecte al DEPARTAMENT DE JOVENTUT destaca que en aquest exercici s’ha posat 

en marxa el nou Casal Jove del nucli històric, amb una àmplia programació. En tot el  municipi 

el Departament ha executat en aquests mesos 10 programes participatius, 8 programes d’oci 

educatiu i 10 programes de cultura “jove”, s’han ampliat les escoles creatives i s’han creat nous 

esplais infantils i juvenils a la ciutat, com el “Micro Obert” o el grup de participació “EMA18” 

per a joves de 18 a 22 anys. A més de les més de 100 activitats realitzades a través de certàmens, 

concerts, jornades de formació, cinema i teatre entre els quals destaca Mangetsu, Més que Murs 

o el festival Splash. Com es pot veure, una àmplia oferta destinada als més joves de la ciutat. 

Quant al DEPARTAMENT D’EDUCACIÓ a més del bon ritme de construcció de l’IES 

Núm. 5 i aulari del CEIP Victoria i Joaquín Rodrigo, així com la intervenció al CEE Sant 

Cristòfol ja esmentats; li agradaria ressenyar que s’ha aconseguit el reconeixement per part de 

la Generalitat Valenciana de dos centres integrats de Formació Professional: el CIPFP Eduardo 

Merello i el CIPFP Jorge Juan, convertint-se Sagunt en l’única ciutat de la Comunitat 

Valenciana a comptar amb dos centres d’aquest tipus. Cal assenyalar també que en aquest 

exercici ha tingut molta més rellevància el programa socioeducatiu en competències 

lingüístiques per a la prevenció de l’absentisme i fracàs escolar de l’alumnat sobrevingut en 

alguns casos, perquè molts dels alumnes són provinents d’Ucraïna. 

Pel que respecta a CULTURA Sagunt ha entrat en el programa PLATEA del Ministeri 

de Cultura, de Circulació d’Espectacles en Espais de les Entitats Locals. Destaca també 

l’emotiu acte de nomenament de fill adoptiu de la ciutat del Sr. Vicent Vayà i el lliurament de 

les medalles de la ciutat que se celebraren el passat Nou d’Octubre, a la Societat Vitivinicola 

Saguntina, l’Atlètic Saguntí, Vicky Sevilla, Juan Picazo, Manuel Hernández, Kike León, 

Concha Cañete i Rosa Graells. 

Quant a la regidoria de MEMÒRIA HISTÒRICA I DEMOCRÀTICA, cal ressenyar que 

s’estan realitzant les primeres Jornades de Memòria Històrica i Democràtica de Sagunt sota el 

lema “Resistir és Véncer”. A més s’ha creat el Pla director de patrimoni immoble defensiu de 

la Guerra Civil. Consoliden aquestes polítiques imprescindibles per a recuperar la història i 

aportar justícia, veritat i memòria. 

Al “CAMPUS OBERT A la CIUTADANIA”, destaca la rehabilitació exterior de 

l’edifici Racó de l’Horta i s’ha creat un nou punt informatiu educatiu i d’assessorament en les 

dependències municipals. També s’han creat nous programes com “CreActives” per a millorar 

la participació de la ciutadania i projecte “Connecta amb la Ciència” en col·laboració amb la 

Universitat Jaume I. 

I del GABINET DE PROMOCIÓ DEL VALENCIÀ destaca el Concurs d’Il·lustració 

de l’Auca Centenari de Bru i Vidal, “Bici-històries” un projecte amb mobilitat per a escriure en 

Valencià sobre l’ús de la bicicleta i “Capgirant Sagunt de la T a la S” projecte per a descobrir 

d’una manera amena la història, els monuments, espais i les persones que han fet la ciutat i que 

ha tingut un gran èxit. 
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A més de les pinzellades exposades sobre la gestió de les diferents àrees de govern, en 

els dotze mesos transcorreguts des de l’últim debat s’ha continuat desbloquejant temes pendents 

de legislatures anteriors, atenent velles reivindicacions i portant al terreny dels fets projectes 

importants per a la ciutat. 

De tots els avanços aconseguits en aquests mesos, vol destacar els següents: 

OBRES: 

● L’IES  Núm. 5 està, després d’una dècada, molt pròxim a la seua finalització. De fet 

l’institut ja estaria finalitzat si no fora per l’ampliació de projecte requerida per la  

Conselleria d’Educació per a incloure un edifici addicional amb 8 noves aules perquè la 

infraestructura puga respondre a la vertadera demanda actual. 

● També en aquests mesos han començat les obres de construcció de l’aulari d’infantil al 

Col·legi Joaquín Rodrigo, que porten molt bon ritme, amb el que el pròxim curs escolar 

podrà donar-se carpetada a una situació arrossegada més de 30 anys en la qual les classes 

dels alumnes més xicotets del centre s’han vingut impartint a la plaça Ibèrica, un aulari 

situat a mig quilòmetre de distància del col·legi matriu. 

● Aquesta primavera s’ha obert al públic el Centre de Visitants del Castell de Sagunt, un 

espai imprescindible les obres del qual van ser adjudicades en 2007, i que ja està a la 

disposició de la ciutadania després de 15 anys de retards. 

● Està a punt de finalitzar l’obra del Poliesportiu del Cementeri, programada en 2009 i 

paralitzada durant 11 anys. 

● S’han recepcionat les obres del Museu Industrial a la Nau d’Efectes i Tallers, un projecte 

que venia de 2008. 

● A l’abril es va inaugurar el nou Casal Jove del centre històric, un espai altament 

demandat per la joventut saguntina. 

● Enguany acabaran les obres que permetran disposar d’un nou Centre d’Educació 

Permanent d’Adults al nucli  històric. 

● El Casino Recreatiu del Port de Sagunt està en rehabilitació. 

● S’està licitant l’obra de Civitas Amábilis per a fer visitables les seues restes 

arqueològiques, ampliant l’accessibilitat de la contigua Domus Baebia. 

● També estan en licitació en aquests moments les obres d’Urbanització de la Gerència. 

Aquest espai del patrimoni industrial que tant va costar adquirir com públic, finalment 

serà condicionat per a obrir-se a la ciutadania com a parc. 

● Han finalitzat l’obra d’urbanització de la parcel·la municipal en la qual la Generalitat 

Valenciana construirà un nou Palau de Justícia. Per cert, està previst que en aquest 

novembre la Conselleria dispose del projecte amb el qual licitar la construcció de la 

nova seu judicial. 

● S’ha aprovat el projecte de l’enjardinament de Parc Sagunt I, un parc industrial que 

porta inaugurat des de 2008, i és ara, 14 anys després, quan per fi compta amb els 

permisos per a escometre aquesta millora de mobilitat per als treballadors i de 

sostenibilitat del polígon. 

● Per fi l’Autoritat Portuària de València ha adjudicat l’obra de construcció d’un nou 

passeig marítim sobre el tram terrestre del pantalà. L’obra comença aquest novembre. 

Encara que continua quedant la part del Pantalà marítim que continuen reivindicant. 

● Està obert el procediment de licitació de redacció del projecte constructiu per a la 

rehabilitació de la plaça de Juan Ramón Jiménez de Baladre, ARRU per al qual es van 

obtindre l’any passat quasi 2 milions d’euros en subvenció del Ministeri i la Generalitat. 

● Després de molts intents fallits en legislatures anteriors i de molta faena en la  present, 

amb un procés participatiu ciutadà previ i consultes amb els Grups Polítics, per fi es 

disposa d’un projecte bàsic i de la documentació tècnica precisa per a sol·licitar 

formalment al Ministeri de Transició Ecològica la concessió del Passeig Marítim i de 

l’avinguda Mediterrani, que permetrà remodelar l’antiga infraestructura que es troba en 
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un estat millorable des de fa massa anys i que no pot ser abordada sense el permís de 

Costes. 

● I l’equip redactor acaba de presentar l’última versió del projecte de rehabilitació de 

l’antic Economat d’AHM. Han afrontat importants retards pels nous interessos establits 

per la Conselleria, però ara per fi es conclourà el projecte. 

Però no sols s’ha avançat en obres i infraestructures, també han impulsat la millora de 

serveis i desbloquejat problemàtiques en diversos àmbits per a millorar la qualitat de vida de 

les persones. Entre uns altres destaca que: 

● Amb la màxima implicació en les negociacions, pressió política i mobilització ciutadana 

es va aconseguir que Pilkington fera marxa enrere en els seus plans de tancament de 

línia a la seua fàbrica de la localitat. La multinacional es va replantejar la situació i hui 

dia s’han compromés a invertir més de 2 milions d’euros en la planta. 

● Una àgil i eficaç gestió interadministrativa ha permés evitar el desallotjament de 70 

habitatges en règim de lloguer. La Generalitat ha exercici el retracte per a l’adquisició 

de l’edifici “La Pinaeta” i es destinarà a habitatge social amb una inversió pública 

pròxima als 2 milions d’euros.   

També s’ha  fet costat a les  veïns i veïnes afectades per amenaça de desallotjament en 

els grups Sarabanda i al carrer Magallanes. 

● Sagunt ha sigut el primer municipi de la Comunitat Valenciana a adherir-se a la “Aliança 

País pobresa infantil Zero” signant protocol amb Presidència del Govern d’Espanya, la 

qual cosa situa Sagunt com una ciutat d’aplicació preferent per a les polítiques que 

desenvolupe l’Alt Comissionat en aquesta matèria. 

● Amb les successives millores de preu en transport públic s’ha arribat a una reducció de 

preus del 69% respecte als existents en 2021 i hui dia és el municipi amb el preu que 

més ha baixat, la qual cosa unit a les millores introduïdes en les línies ha portat a un 

increment en un 38% del nombre de viatgers enguany. 

En l’àmbit de la planificació han continuat treballant per a donar un model de ciutat més 

dinàmic i coherent, amb instruments com: 

● El Pla de Persones Majors, aprovat abans d’acabar l’any passat. 

● El Protocol d’actuació enfront d’episodis de precipitacions i temporals marítims. 

● El Pla Urbà d’Actuacions Municipals, que se sotmetrà a Ple el mes vinent. 

I continuen treballant per a obtindre la col·laboració i recursos financers d’altres 

administracions. En aquest sentit: 

● Com ja s’ha avançat abans, han accedit al Fons Next Generation aconseguint una 

subvenció de quasi 2.000.000 d’euros del Ministeri de Transició Ecològica destinats al 

carril bici. 

● Han sol·licitat una subvenció per import de 7.500.000 d’euros a la Generalitat 

Valenciana per a poder escometre les places Echegaray, Vicente Aleixandre i Jacinto 

Benavente, que no van poder entrar en les ajudes ARRU del passat any pel seu elevat 

import i amb els quals es podria completar la rehabilitació del barri Baladre I, atenent 

així una històrica demanda veïnal. 

Però també cal assenyalar que queden moltes coses per fer. L’Ajuntament assumeix la seua 

part però també reivindica amb força tot allò que depén d’altres administracions. S’han dirigit 

totes les demandes d’actuació per tots els mitjans a l’abast i celebrat múltiples reunions tant 

amb càrrecs de l’administració autonòmica com estatals, sobre diferents qüestions que afecten 

el municipi. Cal destacar: 

Quant a espais naturals: 

-S’han dirigit reiteradament a les Demarcacions de Costes de Castelló i València exigint 

el seguiment i reparació de tots els efectes negatius sobre les platges de Sagunt ocasionats 

pels treballs d’estabilització de la costa d’Almenara. Des d’Alcaldia es va encarregar un 

estudi a la Universitat Politècnica de València de seguiment d’aquestes obres d’Almenara 

i dels seus efectes sobre les platges de Sagunt i han sol·licitat que es tinga en compte 
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l’estudi d’impacte ambiental que el Ministeri està elaborant sobre el projecte de 

regeneració de les platges d’Almardà, Corint i Malva-rosa i de la platja de Canet d’en 

Berenguer. També se’ls ha demanat que s’estudie la incorporació al projecte d’algun 

sistema de retenció de les arenes amb la finalitat de garantir l’efectivitat d’una inversió 

important. 

-Exigeixen a la Confederació Hidrogràfica del Xúquer que s’ocupe del riu Palància al seu 

pas pel municipi i realitze totes les accions necessàries i les obres que siguen necessàries 

per a evitar les inundacions que es produeixen quan arriben les fortes pluges a l’àrea 

Mediterrània. 

-I estan damunt de la Diputació i de la Generalitat Valenciana perquè s’ocupen dels boscos 

i la seua protecció davant dels incendis, exigint que s’invertisca tant en la seua prevenció 

com en la dotació de recursos per a la seua ràpida extinció si es produeixen. 

Sobre el patrimoni històric i industrial: 

-Han aconseguit reactivar la Comissió interadministrativa Govern d’Espanya-Generalitat 

Valenciana-Ajuntament de Sagunt, que tan sols havia realitzat alguna gestió tècnica i que 

ara comptarà també amb participació política per a impulsar i portar el seguiment del 

tractament coordinat que necessiten els monuments nacionals, Castell i Teatre Romà, a fi 

de garantir-ne la protecció. 

Es veien passos però no eren suficients, i es necessitava una major implicació tant de 

Ministeri com de la Generalitat per a iniciar ja les obres de l’itinerari per a visitar el Castell 

a les quals es va comprometre el Ministeri de Cultura, i s’està a l’espera de licitació i que 

s’escometen les obres de finalització del Teatre Romà per a les quals ja existeix un 

projecte. 

-I no es deixen de fer gestions insistint en la necessitat que comencen les obres 

d’adequació de la Nau de Tallers per a les quals es va concedir llicència l’any passat i no 

es poden demorar més. 

Quant a mobilitat, continuen insistint davant de l’administració autonòmica i estatal en la 

demanda de solucions per a problemàtiques i temes pendents com són: 

 - Millora de connexió del Port de Sagunt amb la xarxa de rodalia. 

 - El cobriment de les vies del tren al seu pas pel nucli urbà de Sagunt. 

 - I la finalització de la via verda d’Ojos Negros fins al Port de Sagunt. 

Com pot veure’s, ha sigut un altre any de treball intens, amb molts avanços i una gran notícia 

per a la ciutat, que creiem marcarà un abans i un després en la història, la decisió de Volkswagen 

d’implantar una Gigafactoria al municipi. Una instal·lació que permetrà que Sagunt desplegue 

per fi aqueix gran potencial tantes vegades elogiat però que no acabava de cristal·litzar. És cert 

que segueixen en un procés de negociació dels detalls, però hi ha una realitat que no canvia. 

Darrere d’aquesta notícia està l’aposta decidida del Govern d’Espanya per la industrialització i 

l’atracció d’inversions amb els PERTES, l’esforç de la Generalitat per rellançar Parc Sagunt I i 

II i l’estratègia econòmica, urbanística i industrial de l’Ajuntament, ha donat com a resultat 

aquest anunci que suposa un abans i un després per a la ciutat. 

S’han superat obstacles anteriors i està convençut que amb el treball conjunt de totes les 

administracions i el sector privat, s’aconseguirà superar qualsevol altre obstacle. Per 

descomptat aquesta inversió ho mereix. Les xifres són aclaparadores: 3.000 milions d’euros 

d’inversió amb una previsió de creació de 3.000 llocs de treball directes, a més dels 12.000 

treballs indirectes que estendran el creixement més enllà del sector industrial, a àmbits com el 

de l’habitatge, el turisme i el comerç. Una inversió que portarà a la plena ocupació i que molt 

probablement estendrà la seua influència més enllà del municipi. 

El seu compromís amb el progrés d’aquesta ciutat és inequívoc, des del principi d’aquest 

mandat corporatiu es van implicar en el desenvolupament industrial com una de les prioritats, 

perquè Sagunt és indústria, perquè la indústria és treball, innovació i creixement i s’han anat 

donant petits i grans passos en aquest sentit, atraient inversió com, per exemple, les noves 

instal·lacions d’ALDI en l’antiga Bosal i GLP a la parcel·la de Dragatges. 
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Està convençut que s’està en un punt d’inflexió per al desenvolupament del municipi. Un 

moment històric que brinda l’oportunitat de tancar la  ferida oberta durant dècades per la 

reconversió industrial dels anys 80. Hi ha un passat, un present, però sobretot un futur. 

Manifesta el seu agraïment i convida tots els grups polítics amb representació en l’hemicicle 

a sumar voluntats i esforç per a poder aprofitar aquesta oportunitat històrica i aconseguir entre 

totes i tots el millor per a la ciutat. 

 

Pren la paraula en aquest moment el Sr. Montesinos. Manifesta que, possiblement, en 

intervencions posteriors s’escolta en el Ple de debat de política municipal la justificació, 

centenars de promeses per a ells incomplides encara, errors en gestió, projectes eterns que, pel 

que sembla, la culpable és la guerra d’Ucraïna. Frase còmoda per a justificar una gestió 

incompleta. A més també se solen recolzar en una altra frase que està molt de moda, com és el 

canvi climàtic. Aquestes són les respostes que es donen als barris del municipi quan es veuen 

els problemes que continuen existint. Abans de la guerra d’Ucraïna, Espanya ja estava en 

recessió, per tant, tots eren conscients a la situació a la qual s’estava anant. Així doncs aqueixes 

excuses a Ciutadans no els valdran. 

Quant a Patrimoni, any rere any es torna al debat amb les mateixes reivindicacions 

patrimonials, encara que algunes es van acabant o justificant. El Museu Industrial, 

afortunadament, després d’anys d’espera, hui s’ha fet la foto i la inauguració. La Nau de Tallers 

segueix sense poder rehabilitar-se perquè les licitacions estan bloquejades, possiblement en 

urbanisme i activitats. La rehabilitació de la Cooperativa de la Gerència per a Centre de Majors, 

segons la informació que compten segueix sense licitar-se, el CEAM encara continua sense 

projecte. Demanen que s’aclarisquen aquestes situacions i deixen de mentir a les persones 

majors, ja que porten anys reivindicant aquesta situació amb moltes promeses, fotografies i 

visites i continuen igual. Sembla que patrimoni necessita informes d’urbanisme i urbanisme no 

s’entén amb patrimoni. 

El pavelló esportiu enfront del cementeri du més de 10 anys sense acabar, això no es pot 

sostindre, només ocorre a Sagunt. Els permisos i llicències d’obres, per a tot, ja superen amb 

escreix en temps de demora, en comparació, al servei de Sanitat que hi ha a Espanya, per posar 

un exemple i això és una barbaritat. En sanitat és cert que per a anar a un especialista es tarda 

6 o 8 mesos; però les llicències i permisos a l’Ajuntament de Sagunt superen aquestes demores. 

Aquests són a penes alguns exemples importants del bloqueig actual, quina curiositat! 

Coincideix que aqueix patrimoni es troba al nucli del Port. 

Però a més, en l’anterior Ple, una dona es queixava de la lentitud en la qual donaven els 

permisos, mesos i mesos per a aconseguir-los. La contestació que se li va donar és que 

presentara ella els informes mitjançant una empresa privada i així agilitzaria el procés. Això no 

és una contestació. Cal fer autocrítica per a donar solució als problemes i més empatia amb els 

veïns i veïnes. 

Dia rere dia, s’ha comprovat com s’allunyaven dels temes que afavorien el Port de 

Sagunt demostrant ser algun grup de l’Equip de Govern més segregacionistes que Iniciativa 

Portenya. Aquesta situació realment no és nova, no es poden tindre responsabilitats a 

l’Ajuntament i obviar a l’altra part de la població, i, mentrestant, el PSOE no ha sabut corregir 

aquesta tendència discriminatòria. Espera i desitja que en el futur això es rectifique, perquè 

l’abandó és generalitzat. Quan “la nostra casa” caiga a trossos, només es podran retirar els seus 

enderrocs. 

És imprescindible invertir i preocupar-se amb eficàcia en aqueixos projectes que passen 

de legislatura en legislatura, sense acabar, sense adjudicar o sense començar. Projectes eterns 

en aquest municipi que no beneficien ni engrandeixen la ciutat. Això és el que està ocorrent, ni 

tan sols per a fer uns banys públics decents en uns paellers, que ja es veurà si la moció o prec 

presentada per Ciutadans és tramitada o posada en marxa. 
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És lamentable. No hi ha diners ni per a tirar, ni rehabilitar, per exemple, el quiosc de 

Wichita, que porta tancat més de 10 anys, engrandint el problema d’imatge i desídia, al qual 

s’afig el perill que li puga caure damunt a algú. 

Al turisme a Sagunt no se’l dota dels mitjans necessaris, ni infraestructures ni situacions 

atractives. I serveix com a exemple comparatiu la platja de Canet amb la platja del Port de 

Sagunt. Imaginació, dedicació, inversió, etc., ací al Port ja se sap, deixadesa i poca dedicació. 

El Castell de Sagunt, igual. És habitual que vinguen els ministres de torn, es passegen per 

Sagunt i es facen la foto; però un any més, res de res. Aixecada de camisa, una vegada més i 

res d’inversions. 

Fent un repàs per algunes de les delegacions, concretament en la SAG, quan va entrar la 

nova gerència, es va trobar amb una empresa descapitalitzada, amb una morositat 

d’aproximadament 4 milions d’euros i amb vertaders problemes per a gestionar, fruit d’una 

inoperància total de l’anterior direcció. Una mostra més del desacord i males pràctiques dins de 

l’Equip de Govern. 

Tothom reconeix la gestió i situació en aquesta ciutat de la SAG: brutícia, manteniment, és 

un clam popular. I possiblement és una de les qüestions més importants que té l’Equip de 

Govern. És cridaner llavors que un dels grups polítics de l’Equip de Govern es negara al canvi 

de la direcció de la SAG per a desbloquejar la situació d’aquesta. I Ciutadans va haver de fer 

un pas avant per a canviar aquesta situació. 

Una altra delegació important és la d’esports i per a la seua gestió es necessita múscul, 

valentia, gestió eficaç, prendre decisions polítiques i no deixar-ho tot en mans al 100 per 100 

dels funcionaris. El polític ha de dictar, el funcionari aconsellar. 

I he de parlar de la mala previsió econòmica que s’ha patit al Patronat d’Esports. El Pla 

Rector i el Pla Director que no es compleix ni es posen en marxa, però el pitjor és que 

s’incompleix. El Pla Rector obliga a la fusió dels clubs del mateix esport. Perquè en aquesta 

legislatura això s’està incomplint. 

Aquest pla es va vendre la legislatura passada a so de bombo i platerets, i costà un bon 

nombre d’euros a les arques municipals. Ni ho va posar en marxa l’anterior govern ni aquest, a 

més de deixar l’anterior gestor hipotecats en alguna decisió personal seua a la resta de la ciutat 

per molts anys. Quina pena que amb els pressupostos amb els quals compten els clubs d’esports 

i les instal·lacions que té el municipi, insuficients sí, però les té, no es puga traure més rendiment 

i efectivitat a l’esport a la ciutat, per deixadesa, peresa i per conformisme. 

D’altra banda, Ciutadans es va oposar a uns Pressupostos que es van realitzar a corre-cuita, 

tard i malament, i com si fora un joc de naips, a veure a qui li toca la carta més alta. Cada 

regidoria va demanar i després a veure d’on es podia traure els diners. Que vist el que hi ha, 

només satisfà personalment Esquerra Unida i Compromís, i el grup polític majoritari i amb més 

responsabilitats, que és el PSOE, és el que menys economia gestiona. En què estarien pensant, 

Equip de Govern, quan van confeccionar els pressupostos? De veritat es van creure que anaven 

a vendre tant de patrimoni com per a poder executar quasi el 75% de les inversions? 

Perquè la boleta de cristall ha mentit. No s’ha venut a penes res, pels quals aqueixes 

inversions i aquests pressupostos s’han quedat en foc d’encenalls, en mers eslògans publicitaris 

que ja no enganyen ningú. Troben a faltar un pressupost real, vertader, assequible, pròxim i, 

sobretot, executable i d’acord amb les necessitats reals de la ciutat. 

Eren uns pressupostos irreals i imprudents, ja que l’Ajuntament es trobava en el seu major 

dèficit de la història. 

Indica que aquest és el govern de “les transferències de crèdits”. Mai hi ha hagut tant de 

moviment en un pressupost. Els demana als senyors de l’Equip de Govern que se cenyisquen a 

la realitat perquè després fan molt de mal a la societat i deixen sense cobrir necessitats bàsiques, 

com ara l’aigua calenta a les dutxes per a molts usuaris en les instal·lacions esportives. 

Bé, igual tenen l’excusa perfecta, la guerra d’Ucraïna. Tot el que ocorre al municipi és per 

culpa de la guerra d’Ucraïna. Perquè aquesta contestació es repeteix per part de l’Equip de 

Govern. 
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A més a la zona baixa del Port de Sagunt, a la zona de la Marina, quan arriben grans 

precipitacions, recorda que van ser més de mil cases inundades i 400 cotxes al desballestament. 

Tècnicament la situació continua sense solucionar-se, però quan això ocorre, com a mínim, 

s’ha d’agafar una màquina i es fa un canal a la platja per a desguassar. I tan bon punt Costes 

que faça el que haja de fer. Però això cal fer-ho i executar-ho. 

A més, en un altre ordre de coses, han hagut d’agafar diners del Consell Agrari per a pagar 

les factures i tindre aigua calenta. 

Es pregunta, si són un Equip de Govern solidari, per què no s’agafa un percentatge de cada 

delegació i es cobreix aqueix dèficit? No, ho ha de pagar íntegrament el Consell Agrari. 

Insisteix que l’agricultura local és un gran motor econòmic i una part estratègica fonamental 

per a eixir de la crisi actual. Hi ha alguna estratègia més enllà de l’aprovació d’uns pressupostos 

o la vigilància dels camins rurals, o condicionar un grapat més de camins? Evidentment pocs. 

És necessari protegir l’activitat agrícola, les ocupacions en el camp i la productivitat, ja que 

hui són més importants que mai. Fonamental és el rescat de l’autònom agrari i que 

l’administració pública estiga al servei dels agricultors facilitant la seua labor burocràtica. 

Garantir la distribució agroalimentària amb la lliure circulació dels productes i serveis és un 

altre pilar fonamental per a ajudar a aquest sector. Però sens dubte, l’ajuda més eficaç i que en 

aquests moments és més necessària, ha de ser proporcionada per la Unió Europea i reclamada 

per l’Equip de Govern en la seua implicació destinant fons a aquest sector i denunciar els 

governs d’Espanya i d’Europa les importacions d’altres continents amb una competència 

deslleial cap als agricultors, és abusiu la permissibilitat dels governs. Ací està el més important 

perquè l’agricultura comarcal, valenciana i espanyola tire avant. 

El Consell Agrari necessita de més mitjans econòmics, logístics, i contundència política, per 

a defensar la complicada situació que està patint. 

D’altra banda, no s’oblida de la indústria d’aquesta ciutat, està penjada amb pinces, està en 

una situació molt complicada. Existeix un gran problema de l’accessibilitat i permeabilitat dels 

polígons industrials. Si s’afig, a més, que Parc Sagunt no és un parc industrial totalment de 

producció, sinó que un percentatge molt elevat, un 60%, és logístic, vol dir que no genera els 

llocs de treball necessaris. 

Amb l’anunci de l’arribada de la Gigafactoria Volkswagen, l’eufòria va omplir els carrers, i 

va augmentar les expectatives. Això afavorirà l’entrada de més empreses industrials per a 

augmentar la creació d’ocupació. És més, això podria afavorir empreses, com ara Pilkintong o 

Acerol, que en aquests moments es troben en una situació molt delicada. 

Les ultimes notícies sobre Volkswagen deixaven tremolant la ciutat. Les conseqüències 

serien irreparables. Espera que facen el possible per aportar els fons necessaris i que es posen 

les piles. Amb el futur d’aquesta ciutat no es juga. 

Com a mínim, exigir a nivell local, defensar i valorar les empreses que encara existeixen, 

Pilkintong, Lafarge, Acerol, Fertiberia, AGC, etc. Aquestes grans empreses no són de logística, 

per tant, generen molts llocs de treball. 

I quant al xicotet comerç, és cert que s’està fent un gran esforç amb molta imaginació. 

Molts negocis ja han deixat d’obrir les seues portes, alguns sobreviuen, però serà una batalla 

molt dura i difícil de recuperació davant d’aquesta situació. 

En definitiva, tot això no és suficient. A més, els mercats de Sagunt i el Port de Sagunt 

van disminuint a poc a poc les seues parades. 

L’Equip de Govern a Sagunt està desequilibrat, la qual cosa desencadena una gestió 

lenta on només se senten paraules i pocs resultats. A aquest Equip de Govern li falta múscul per 

a gestionar. Porta un ritme excessivament lent i car, i no s’entén. 

Queda molt per fer, moltes famílies segueixen sense recursos, sense connexió a internet, 

ni dispositius com a ordinadors o tauletes perquè els seus fills puguen exercir els seus estudis 

en les mateixes condicions que els seus companys, ampliant greument aqueixa bretxa digital 

educativa que ja existia. Alguna cosa es podrà fer. Des de Ciutadans pensen que sí. 
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Finalitza la seua intervenció demanant a l’Equip de Govern que escolten i negocien 

perquè governen per a tots els ciutadans. 

 

Intervé en aquest moment el Sr. Rovira. Indica que estan davant del tercer debat de 

política general municipal que se celebra en aquesta legislatura, l’últim abans de les pròximes 

eleccions municipals i, al marge de l’escoltat, en aquest Ple es poden fer dues coses. Cadascun 

exposar el seu discurs sentint, però no escoltant, o cadascun fer des de la defensa de la seua 

posició, una crítica constructiva. Intentarà desenvolupar la segona opció, no sols per a fer balanç 

dels últims 12 mesos, sinó també de tota la legislatura. Intentarà també fer acte crítica per part 

d’EU. I finalment escoltar, no sols sentir l’oposició ja que la crítica constructiva és una cosa a 

assumir per part de l’Equip de Govern amb propostes, que al final, en l’àmbit local, milloren la 

ciutat. 

En primer lloc des de l’Equip de Govern, encara que alguns diguen que és un tripartit 

que cadascun va a la seua, des de la diversitat, s’han aconseguit coses bones per a la ciutat i 

vaja el seu agraïment a tots els companys i companyes de l’Equip de Govern i també a l’oposició, 

els quals, han arrimat el muscle en situacions difícils com ha sigut la pandèmia o situacions 

puntuals, com una proposta de les plaques solars que van plantejar els companys d’IP de cara a 

la reducció de l’IBI i que ha sigut assumida per part del Govern. 

La legislatura va estar marcada en primer lloc per la pandèmia i les seues conseqüències, 

després per la guerra d’Ucraïna i per les seues conseqüències, com la pujada dels carburants i 

l’electricitat i al final afectant també nivell municipal, sense ser una excusa, és una obvietat. I 

finalment l’anunci de la Gigafactoria a la ciutat. Si bé una inversió d’aquest calibre és 

beneficiosa quant a la creació de llocs de treball i generació de riquesa, cal estar preparats a tots 

els nivells, totes les administracions, no sols l’Ajuntament. Remarca que hi ha hagut una 

opacitat per part de les conselleries responsables i del Govern de l’Estat quant a les condicions 

d’aquesta instal·lació. Cal tindre en compte que, a part dels beneficis, cal analitzar tots els riscos 

i efectes a tots els nivells, com la mediambiental, per l’ocupació dels metres quadrats que això 

suposa, l’increment poblacional, els efectes sobre la mobilitat de tota la ciutat i entén que és 

una obligació el desenvolupar una estratègia de mobilitat sostenible adequada, també està 

pendent les inversions per part d’altres administracions per al desdoblament de la CV309, la 

millora dels accessos de l’AP-7, A7 i AP23. La permeabilització dels polígons industrials tant 

per a ciclistes i vianants i, per descomptat, no sols a aquesta empresa sinó a totes les que 

s’instal·len a la ciutat, caldrà exigir-los una política social corporativa perquè contribuïsquen a 

nivell mediambiental i social a la ciutat i tota la comarca. 

Sobre les competències i responsabilitats que han assumit des d’EU, per part del seu 

company Sr. Sampedro i per la seua part també exposa que respecte al Departament de Joventut 

i Infància, porta anys en un continu procés de millora i té un paper fonamental en la política 

municipal, quant a formació, participació (Pla Jove i d’infància), activitats i tallers. La 

participació de les persones més joves d’aquesta ciutat és fonamental per a aquest departament. 

També el foment de la cultura, de l’art, del cinema, de la literatura amb els festivals, com el 

Splash, Il·luminar-te, Més que Murs. Agraeix els més de 290.000 € que la Generalitat ha 

destinat en matèria de subvencions. Una molt bona notícia també ha sigut l’obertura del Casal 

Jove de Sagunt aquest passat mes d’abril que acosta molt més (igual que quan es va obrir la del 

Port) a aquest nucli de la població a totes les activitats que es realitzen i que ha convertit a la 

ciutat de Sagunt com un referent en polítiques de joventut. 

Quant al Departament de Memòria Històrica destaca el Pla Director del Patrimoni de la 

Guerra Civil, la redacció del Projecte d’execució d’aqueix Pla Director. També l’adquisició, en 

el seu moment, i el projecte d’adequació i tematització del refugi del carrer Sant Francesc, a 

part de les Jornades de Memòria Històrica que s’han fet per primera vegada a la ciutat i, per 

descomptat, el canvi de nom del Col·legi Villar Palasí, és també una bona decisió. 

El Departament de Patrimoni Històric i Industrial en els últims mesos ja té en marxa 

l’execució del Temple de Diana, el projecte d’ampliació de la Domus Baebia, la redacció de la 
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segona fase del Grau Vell i com molt bona notícia, fa un any s’estava parlant de la redacció del 

projecte de la Gerència, ara fa 10 dies aqueix projecte ja està i s’ha iniciat la licitació de les 

obres amb més de 2 milions d’euros de fons de la Diputació de València i de fons europeus i 

també el contracte de serveis, la redacció del projecte de la consolidació de la Casa de Romeu. 

Quant a Activitats, ha sigut la seua prioritat agilitzar al màxim els tràmits dels ciutadans 

i ciutadanes i de les empreses a l’hora d’instal·lar-se a la ciutat. 

Pel que respecta a Arxius i Biblioteques, al marge de tot el treball d’atenció a tots els 

departaments, de digitalització de moltes qüestions com els plens municipals, qüestions 

culturals, etc., és important destacar el fons bibliogràfic amb el qual compten les biblioteques 

de la ciutat i com autocrítica entén que hi ha moltes coses pendents com és l’Arxiu Industrial 

que, a pesar que està custodiat en la Nau, és important agilitzar la posada en valor i digitalització 

d’aquest Arxiu. Quant a les biblioteques, ara per sort i després de la pandèmia, s’ha aconseguit 

recuperar les activitats al centre cívic i resta d’instal·lacions i l’afluència a les biblioteques s’ha 

anat recuperant. 

També la col·laboració amb departaments com el d’Igualtat o Joventut. Enguany al 

marge de participar en el projecte “Pactem” per a fomentar la lectura impulsat per la Generalitat 

Valenciana, es participa en el programa “Llegim als pobles” i s’ha iniciat per això el cicle de 

“Diàlegs literaris” juntament amb el Departament de Cultura, en els quals se seguirà tota 

aquesta tardor i es tornarà a repetir al Centre Cívic i al Mario Monreal per a acostar els escriptors 

i escriptores i lectors i lectores als dos nuclis de població. També la inclusió de Sagunt en breu 

en la “Xarxa de lectura pública valenciana” pendents de fer la migració de dades i canviar el 

sistema de gestió bibliotecària i també, com ha dit abans, l’ús de totes les instal·lacions que s’ha 

anat millorant i les millores tècniques que s’han fet, per exemple, en el saló actes centre cívic, 

la sala exposicions, les sales d’estudi, etc. 

Planteja alguns objectius no complits com l’adequació del hall de la primera planta del 

Centre Cívic, la renovació del pati butaques de la sala d’actes, la licitació de la cafeteria del 

Centre Cívic, que es va quedar deserta i s’ha tornat a traure a licitació i en un futur pròxim 

Sagunt com a nucli de població gran, es mereix una biblioteca nova amb més espai i apostaran 

perquè la Casa de Romeu albergue, al marge d’altres activitats, la biblioteca amb un espai 

raonable. També amb el desenvolupament poblacional del Port de Sagunt serà important tindre 

una nova biblioteca allí. 

Quant a l’empresa pública municipal, ho ha dit el Sr. Alcalde, al marge de discrepàncies 

en algunes qüestions, el contracte de comunicació i la inclusió en les xarxes socials i la nova 

pàgina web han servit per a una major transparència i un millor servei a la ciutadania. La 

renovació del parc de contenidors, que no és d’aquesta legislatura, sinó que ve de l’anterior 

gestió i aquesta nova direcció general també està impulsant la substitució de contenidors de 

càrrega lateral com aquest estiu a Almardà, també l’adaptació a la nova normativa de recursos 

humans per a l’estabilització de la plantilla de la SAG i també poder contractar directament el 

personal a través de borses de treball transparents i sota els principis d’igualtat, mèrit i capacitat, 

bàsicament perquè el Consell d’Administració saben que la gestió amb LABORA ha sigut i és 

complicada. També la millora en la planta de transferència amb nous compactadores que 

permeten tindre més vehicles a la via pública per a recollir envasos lleugers. I quant a la SAG 

ell assumeix individualment i entén que cal assumir col·lectivament moltes crítiques perquè 

queda molt per fer. En un futur, ara que es té el terreny, és important la redacció i execució de 

nova seu de la SAG. I a més amb l’augment poblacional que ens ve damunt, si totes aquestes 

inversions es duen a terme, serà més que necessari aqueixa ampliació de la SAG. La creació 

d’un departament propi a l’Ajuntament perquè gestione tot el que té a veure amb els encàrrecs 

a mig propi. Donar solució als problemes de poda incontrolada millorant serveis gratuïts que ja 

han implantat a la ciutat. La negociació amb els sindicats d’un nou conveni d’empresa, exigir 

novament al consorci de residus un segon eco-parc mòbil donades les particularitats de la ciutat 

de dispersió com Almardà, zones de muntanya, Grau Vell…, això podria donar millor servei 

per a la ciutat. Per descomptat abordar el greu problema que es continua tenint amb els mercats, 
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creu que fa falta més col·laboració entre la SAG, policia local i el Departament de Mercats, i 

dissenyar noves estratègies per a la recollida de residus de l’hostaleria i comerços, que s’ha 

col·laborat amb el Departament de Turisme per a desenvolupar aquestes estratègies en 

col·laboració amb els responsables de l’hostaleria. 

En relació al departament de platges. Es re-municipalitzà el servei de socorrisme i 

salvament l’any 2015. És un exemple que la gestió pública i directa funciona. El millor que 

tenen les platges de Sagunt són l’equip humà de socorrisme i salvament que juntament amb el 

servei de policia local de platges també als Departaments d’Esports que organitzen tota 

l’activitat de platges i el Departament de Festes, Turisme… És fonamental destacar l’ampliació, 

en aquesta legislatura, d’un mes més de servei de socorrisme i salvament i augmentar aquest 

servei fins a les 21 hores al juliol i agost que ja s’ha consolidat. Es continua col·laborant amb 

les AAVV i associacions ecologistes com Acció Ecologista Agró per a dissenyar les estratègies 

i treballs futurs a les platges. Agraeix a la Federació Veïnal la proposta que va tindre de banderes 

inclusives per a totes les platges i també a la policia local que va ser una proposta d’ells. 

Enguany es tornarà a signar un conveni per a la conservació i re-naturalització de les platges i 

també s’han mantingut en totes les platges el servei de vigilància amb drons aplicant aqueix 

plus de tecnologia. Pel que respecta al tema de platges, Sagunt és un referent malgrat el que 

puguen dir alguns, a nivell nacional i internacional, no sols per totes les certificacions que es 

continuen mantenint com les tres banderes blaves, la Q de qualitat..., la setmana que ve Sagunt 

participarà en el Congrés nacional de bandera blava de manera doble, ja que el Departament de 

Platges participarà en una ponència i també el farà una empresa local. L’espot publicitari sobre 

ofegaments es va gravar a la platja el Port i això no va ser casualitat. Encara que insisteix que 

queden reptes i treballs pendents, com la modificació de l’ordenança de platges, ampliar el 

servei al mes de maig, quan siga possible, almenys els caps de setmana, seguir amb els projectes 

de re-generació de les dunes amb Agró i amb Vida Silvestre, en els trams de costa que no hi ha 

cordons, l’augment dels banys públics a la platja del Port, que és on més afluència hi ha i la 

redacció d’un projecte de postes d’obra per a Almardà i el Port de Sagunt. 

Quant a algunes qüestions més generals, queden coses pendents, no vol ser tan 

triomfalista com ha sigut el Sr. Alcalde, ni tan catastrofista com ha sigut el Sr. Montesinos. 

Continuaran defensant la remunicipalització del servei d’ajuda a domicili, tenen pendent el 

catàleg de llocs de treball. Afirma que hi ha un problema amb l’execució de les inversions i 

l’assumeix. Es fa necessari un control i major col·laboració entre la policia local i la SAG. No 

obstant això, sí que són un referent en transparència però falta prou per millorar en participació, 

sobretot en la participació ciutadana que té a veure amb l’elaboració dels pressupostos. Està 

pendent el tema del CEAM i cal assumir la crítica i afanyar-se. Quant als banys públics en els 

paellers, també comparteix la crítica i l’Ajuntament té l’obligació de dur-los a terme, perquè 

era un compromís d’aquest Equip de Govern. I hi ha un problema amb l’estalvi net negatiu a 

nivell pressupostari, així i tot, el deute de l’Ajuntament està en uns nivells acceptables. Per a 

concloure, estan convençuts que la gestió d’aquest Ajuntament durant la pandèmia va ser 

modèlica i valenta, un exemple de moltes ciutats també gràcies al suport de l’oposició i en 

general pensa que s’han aconseguit desbloquejar alguns temes molt importants que portaven 

embossats molt de temps. Porten anys treballant molt temps des de l’anterior legislatura i fins i 

tot d’anteriors, el cas de la Ronda nord, el vial d’Andoni Sarasola, el centre de visitants del 

Castell malgrat la desídia de la Generalitat Valenciana, el Museu Industrial que acaba de ser 

recepcionat, el pavelló enfront del cementeri, el Casino, l’IES número 5, la Gerència, el Casal 

Jove de Sagunt, l’ARRU de Baladre. Hi ha notes positives i cal anotar les negatives i la gestió 

és millorable, però entén que s’estan fent les coses raonablement bé, amb els seus errors i els 

seus encerts. En alguns fronts millor que en uns altres, però amb un objectiu clar de l’Equip de 

Govern, que és anar complint, més prompte que tard, el pacte de govern, que és, en definitiva, 

el contracte que tenen amb els ciutadans a partir de les últimes eleccions municipals. 
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En aquest moment és el torn del Sr. Muniesa, el qual pren la paraula i exposa que arriben 

a l’últim tram de la legislatura i un nou debat de l’estat del municipi i pensa el que ja ha 

manifestat en altres ocasions, hi ha poc canvi, escolta l’enumeració del fet per l’Ajuntament i 

sembla que tot estiga estupend, però hi ha coses per fer. Al tripartit li ha passat el pitjor que li 

pot passar a un govern i és que passen les setmanes i no passe res i les objeccions que assenyalen 

els veïns i que es fa ressò l’oposició són els mateixos que van assegurar que anaven a resoldre 

després de tres anys i promeses incomplides toca de nou debatre i traure el compte 

d’incompliments perquè després d’aquest temps les coses empitjoren i denoten el negatiu del 

govern. 

De res serveix fer-se publicitat amb l’alcalde de barri si passats els mesos les 

reivindicacions dels veïns segueixen pendents. Només els genera desconfiança i preocupació 

per la falta de resposta del Govern. L’entorn és canviant i quan no ha sigut un virus ha sigut la 

crisi, la inflació, la guerra i un governant no pot justificar-se en aqueix entorn per a no resoldre 

els problemes, aqueixa és la responsabilitat. Quan els problemes segueixen sense resoldre’s i 

els recursos no s’han destinat a atendre aqueixos problemes de les ciutat i dels veïns, les 

conseqüències són només la seua responsabilitat. 

El Partit Popular ja va advertir que els pressupostos no eren reals, complaure els socis 

no és gratuït i la hipoteca la suporten els veïns. El pacte de la Gerència ha sigut el conte de mai 

no acabar: escassos assoliments de gestió i un milionari cost del Govern. Quan encaren el final 

de la legislatura hi ha excuses i foto anuncis ja no convencen els veïns. Amb la seua majoria és 

clar que mai han sigut nous i el seu “farem”, després de set anys s’ha quedat en una seqüència 

de maquetes irreals on no poden culpar els altres. Rebre un Ajuntament sanejat i amb recursos 

està vist que no és garantia d’èxit, després dels quatre primers anys aquest anava a ser el de la 

confirmació, això és el que va dir l’Equip de Govern, però és igual que passen quatre, vuit o 

dotze anys, no són suficients, les dades no menteixen. La capacitat de gestió del Govern és 

nul·la o inexistent, és el que té treballar a mitja jornada. La política són idees, gestió i persistir, 

i el Govern en això ha posat molt poc de la seua part. Per això els anuncis de la Gigafactoria no 

canviaran la capacitat de gestió de la mediocritat d’un Govern, saber que la imatge i credibilitat 

s’ha trencat en determinats cercles, perquè no hi ha resultats i queda reflectit en els comptes 

municipals, per quart any, vençut el termini de presentació dels comptes i la seua aprovació, 

segueixen sense notícies d’elles. Però el sainet pressupostari ha sigut continu i per al que 

corresponia a aquest any 2022 es va passar el termini, van anunciar la redacció d’aquest a una 

empresa privada, van presentar un talla-pega de l’any anterior que no va durar ni tres setmanes, 

i sense ni tan sols haver-lo aprovat inicialment no els eixien els comptes per tancar les de l’any 

anterior amb estalvi negatiu i dèficit i tirar de nou per terra les previsions d’inversió vinculades 

a préstecs. Aquest retard, deien, els havia permés afinar més en la presentació amb un clar 

principi de prudència. Aquesta és la seua credibilitat que li critiquen fins als seus socis de 

Govern. No han pressupostat correctament en tota la legislatura i ha sigut la seua insolvència 

en matèria econòmica la que ha afonat els comptes de l’Ajuntament. No pot fer front a nous 

deutes i li ha generat falta de liquiditat i retard en els pagaments i incompliment de les seues 

obligacions. Liquidació rere liquidació, aqueixes a les quals no fan molt de cas, els indicaven 

el camí per a corregir la situació, però prefereixen posar ingressos de ciència-ficció. En l’actual 

escenari de crisi, el Govern va tornar a la càrrega amb un pressupost que va sumar 25 milions 

d’euros més que la liquidació de l’exercici anterior. Aqueixa temeritat no coneix límits, es 

neguen a ajustar aqueixos ingressos i despeses i les conseqüències de mentir en els números ha 

portat aparellat dèficit, plans de sanejament, números rojos dos anys consecutius i la 

impossibilitat de subscriure préstecs. Van afirmar l’any passat que farien una operació 

d’endeutament de set milions i mig d’euros, que no es va poder fer per l’estalvi negatiu del vint, 

però enguany no s’anava a tindre aquest problema i s’anava a fer un préstecs de vuit milions i 

mig d’euros i no va durar ni tres setmanes. Però no han variat la fórmula i si no deixen d’aplicar-

la això no pot anar pitjor. Pretenien per a resoldre la situació més impostos, més préstecs i més 

deute. Amb dos anys en números rojos no els han deixat augmentar el deute. La solució era 
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senzilla, contenció, ajustar-se al real i eliminar la despesa supèrflua. Ni pandèmies ni guerres, 

la culpa és de l’Equip de Govern. Sense gestió es reflecteix la situació del moment, i només pot 

portar un resultat doblement dolent. En els comptes d’enguany, en les taxes van pressupostar 

dotze quan van recaptar-ne nou, però l’ICIO parlen del 3,5 quan a penes van aconseguir el mig 

milió d’euros. Però aqueixa manera de quadrar va ser dir que per a fer les inversions s’anava a 

vendre el patrimoni municipal i obtindre 6,6 milions d’euros i van advertir que aqueixa decisió 

era un fiasco perquè en set anys l’ingrés ha sigut nul, com així ha succeït en dues subhastes, 

zero euros. El seu pla estrela per a finançar inversions s’ha estavellat i ara ofereixen per quatre 

milions el que van pressupostar no fa ni cinc mesos per 6,5 milions d’euros. Ningú es creu que 

en menys de cinc mesos el valor del patrimoni municipal haja perdut un 30% el seu valor i el 

deprecien en més de 2 milions d’euros. Res els para per a justificar uns ingressos que no tenen. 

Això és palés de l’esquerra, els defensors d’allò públic. El risc de tot això s’ha fet realitat com 

se’ls va advertir, dèficit, números rojos, pla de sanejament, i la solució els sona a burla perquè 

van per més pressió fiscal, més càrrega en impostos, en taxes i venda de solars a preu de saldo 

en una tercera subhasta després d’obtindre el fracàs més absolut en l’intent de subhastar en dues 

ocasions i obtindre zero euros, mentre la ciutat pateix aqueixa falta d’inversió. Pensaven que 

no cabien més despropòsits. Fa dos anys va dir que no executar inversions programades seria 

un fracàs i porten tres anys sense fer-lo. S’enorgulleixen d’haver reduït el deute, quan és la 

conseqüència de no haver pogut demanar préstecs perquè si no aconseguirien els més de 35 

milions i no 25 com està actualment el deute. Mentre que la realitat és que el 90% de les 

inversions a les quals es van comprometre no s’han dut a terme; un de cada deu euros és el que 

han sigut capaços d’invertir. Els veïns d’aquesta ciutat critiquen que no s’ha millorat la seua 

qualitat de vida, no hi ha alcalde de barri que valga. La responsabilitat que per tercer any 

consecutiu les inversions en instal·lacions esportives, la renovació de places es queden de nou 

paralitzades i que se sume deixar sense beques els estudiants del conservatori, sense ajudes als 

col·legis, posar en risc la continuïtat de la UNED, en el ròssec de retallades i falta de solucions, 

en els principals problemes que tenen els veïns de la ciutat, només és conseqüència de la 

lamentable gestió econòmica que acaben pagant els veïns amb impostos però sense gaudir de 

cap resultat. Per tercer any què passa amb el pressupost del 23? La callada per resposta del seu 

Govern en comissió d’hisenda quan s’havia d’haver presentat el passat 15 de setembre i aprovat 

la setmana passada. Es van comprometre a complir terminis i no hi ha ni esborrany. En menys 

de tres anys han passat d’exigir-los que destinaren superàvit als plans d’ocupació a col·locar a 

l’Ajuntament en números rojos, i els han oferit la col·laboració per a evitar aquesta situació, 

però han preferit els seus 14 vots, i donar a cada soci el que demanava però no el que necessitava 

la ciutat. Les conseqüències, segons les dades de la liquidació són incapaces de millorar la 

gestió. Quan s’encaren els últims mesos de la legislatura la factures pendents de pagament se 

situen en 5,5 milions d’euros, augmenten més de 20% respecte al trimestre anterior, de les quals, 

fora de termini, aqueixes que ja s’havien d’haver pagat, s’han incrementat més d’un 60%. On 

estan les ajudes ràpides i eficaces que anaven a donar. Continuen deixant més quantitat pendent 

de pagament de les quals són capaços de pagar i les conseqüències és que autònoms i pimes 

segueixen sense cobrar dins del termini i en la forma escaient. Fins a la tresoreria els demana 

que revisen els terminis de conformació de factures i que adopten mesures urgents pels dies que 

passen i a més els assenyalen que hi ha més de 2,5 milions d’euros que no poden pagar-se 

perquè no tenen la seua aprovació. I això que per a aquest càlcul van deixar fora quasi 4 milions 

d’euros que va haver de pagar-se a la SAG. Aquesta situació respecte a la SAG, es reprodueix 

des del començament de la legislatura quan van començar deixant cinc mesos sense pagar o 

l’exercici següent que van continuar amb aqueixa tònica i es van aconseguir els quatre milions. 

Les justificacions la veritat han sigut diverses, com canvis comptables, culpar el director per no 

avisar, quan es va demostrar que era fals, i es perseguia culpar la direcció de la imatge negativa 

de la SAG i traslladar-ho així als veïns culminant l’assetjament i enderrocament de la direcció. 

Busquen culpables per a tot quan els responsables de la gestió són l’equip de govern. 
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S’han passat mitja legislatura intentant desmantellar el Consell i en lloc d’assumir 

aqueixa responsabilitat de mantindre autonomia i fer costat a aqueix col·lectiu cada vegada més 

perjudicat, l’últim ha sigut llevar-li més de 300.000 € per a pagar altres despeses. No els ixen 

els comptes ni resolen els problemes dels barris i dels col·lectius afectats. Aqueixa pràctica 

d’anunciar plans cada vegada que afloren les crítiques, no l’abandonen. Almardà i el Port de 

Sagunt continuen esperant solucions i sumen set anys sense inversions en matèria de pluvials 

mentre tornen a anunciar la necessitat d’inversions milionàries per a evitar inundacions. Fa un 

any van dir que estaria a final de l’any passat, un any després de produir-se aqueixes 

inundacions s’ha tornat a parlar d’urgència en les actuacions que segueixen sense posar en 

marxa. Després de tot aquest temps es continua tenint cada vegada més anuncis de projectes i 

cada vegada menys realitats. Ara són els números rojos els encarregats de traure’ls els colors i 

evidenciar que dels 16 milions que anunciaven via préstec i tindre prohibida la seua contractació 

per tercer anys consecutiu, el terraplenament dels carrers, inversions en instal·lacions esportives, 

renovacions de places es veuen paralitzades en no vendre’s ni un sol euro d’aqueixos més de 6 

milions d’euros previstos per a finançar-les i quedar deserta la venda de solars amb les quals es 

pretenia fer-los front. Es pot ser simpàtic, però l’important és saber gestionar, deixar la ciutat 

sense diners per a inversions per segon any consecutiu es reflecteix en la falta de manteniment 

i inversions als barris que denuncien els veïns. Després de tres anys de legislatura i 7 de tripartit, 

sentir-los reclamar un vot de confiança enfront de les crítiques per l’abandó, clots, falta 

d’il·luminació, plagues de cucs, paneroles, mosquits, rates, brutícia en diversos barris de la 

ciutat, escenifica que amb la política de la imatge no es gestiona i ací estan els pèssims resultats 

i les crítiques dels veïns. És evident que no s’està fent prou. La veritat és que no s’admeten més 

vots de confiances i demostren que la vida real no és el Facebook, la ciutat està bruta. Cada 

ciutadà de qualsevol barri sent que no s’atenen les mancances de la seua zona, és igual la 

inversió milionària que anuncien. La realitat s’imposa i la falta de capacitat de gestió també. La 

rebotiga del seu govern és haver posat l’Ajuntament en números rojos sense possibilitat de fer 

efectives les inversions, però és que ni amb diners, de quins ha valgut dotar a la SAG amb més 

milions si no han pogut millorar el servei. En aqueix cas van culpar-ne el gerent i es van 

justificar que amb un canvi es milloraria el servei de neteja de carrers i abandó dels jardins, la 

qual cosa xoca amb la realitat de queixes de veïns per la brutícia i mal servei. Els barris se 

senten abandonats fins al punt que hi ha zones que venen suportant l’ocupació il·legal que han 

acabat amb la paciència de veïns i falta de seguretat i se li suma problemes de convivència. 

Sempre han defensat que en situacions complicades cal proposar i posar en marxa apostes de 

futur. Al PP no li va importar que hi haguera gent que no creguera en Parc Sagunt i zones 

comercials com zones tractores de riquesa i ocupació, i que hui són realitats. Ací sempre 

trobaran el seu suport sense fissures com amb Volkswagen i s’enfrontaran a tot el que s’obstine 

a desgastar la indústria i economia de Sagunt per simples postulats polítics. Els demanen que, 

això sí, que treballen, parlen i es coordinen amb el Govern Espanyol i la Generalitat Valenciana 

per a dissipar els dubtes que han sorgit al grup alemany sobre aqueix volum d’inversió que pot 

rebre el PERTE del vehicle elèctric. Reitera el seu suport sense fissures. I torna a repetir que 

estan en un moment crucial que ha d’anar més enllà d’anuncis, sinó que cal adoptar i donar 

suport a mesures per a propiciar-ne la recuperació, política industrial sense complexos 

doctrinals. No més desgast. No pot desaprofitar-se i haver de servir per a donar un gran impuls 

al municipi tant de sector industrial, ocupació, infraestructures i en cas de no produir-se seria 

una maçada. Demana que es recolzen en ells i en els agents socials i empresarials com 

ASECAM i sindicats, perquè reclamen atenció, solucions als problemes reals i rebutgen 

aqueixes polítiques. Atenguen les seues reivindicacions. Més infraestructures menys pressió 

fiscal, més agilitat i menys sectarisme és el que els han reiterat cada any i no els han fet cas. 

Novament un altre estiu es va iniciar la campanya de platges amb deficiències, les 

mateixes que fa un any, però agreujades. Pedres i el seu escaló. I el govern de Sánchez va 

prendre la decisió d’impulsar actuacions a les zones costaneres afectades per temporals per a 

reparar els danys i no van destinar ni un sol euro dels més de 12 milions que van anunciar amb 
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el silenci còmplice del seu govern. Les platges del nord estan en perill de mort i no fan res 

contra aqueixos plans del ministeri, ministeri que volen deixar que s’erosione i alhora privar la 

que l’ocupen de les seues propietats. L’abandó de les passarel·les, la falta de neteja i 

desbrossament dels accessos a la platja, que no té ni explicació, és el que es diu un clàssic de 

l’estiu, i així es va començar la temporada. És el que té la política d’aparador, que les queixes i 

falta de solucions és l’element comú. Una cosa tan comuna com abandonar la reivindicació 

plegant-se als interessos dels seus partits. Quan no governaven, samarretes i pancartes, ara la 

sordina, no vagen a resultar molestos. Voten tot que no, i venen ací un sí, val l’exemple de l’any 

passat quant als accessos de Parc Sagunt. Li recordava llavors que es va jugar un café en el 

2019 perquè anunciaven que estaria fet, però no ha sigut així, perquè ara el desdoblament es 

planteja per a 2022 i és 2022 i ara no s’ho planteja fins al 2025 i el substitueixen per una 

polèmica rotonda provisional quan el que fa falta és desdoblegar i a això vostés els diuen un 

canvi de criteri. Continua sent inadmissible retardar la solució a l’embut d’accés de Parc Sagunt, 

la planificació viària de la segona fase és insuficient i la posada en marxa de més empreses 

col·lapsarà el trànsit dels actuals vials. Fins ara si la Generalitat decideix que no fa projectes, 

l’Ajuntament els du a terme i assumeix el seu cost, si la Generalitat i la Confederació 

Hidrogràfica del Xúquer no fa el projecte del Palància al seu pas pel nucli urbà per Sagunt, 

l’assumeix l’Ajuntament, els llaven la cara a l’Estat i a la Generalitat i a més li ho paguen quasi 

un milió d’euros i mentre aqueix canvi de criteri el delta encara envaït per casetes il·legals i el 

pont oblidat. 

Quant al CEAM costa seguir la seua evolució. Des d’abril de 2019 ho prometen en 

campanya, un any més tard, com que no han fet res, és l’Ajuntament el que ha de fer el projecte, 

després de successius canvis s’incorpora finalment al Cris en un nou pla del qual molt es temen 

li auguren el mateix èxit que al pla Edificant, que se segueix sense notícies. Com en finalitzar 

la legislatura no hi ha cap centre educatiu actiu. Després de més de 7 anys de tripartit no se n’ha 

acabat cap, ni el número 5, ni Eduardo Merello, ni Jorge Juan o Victoria i Joaquín Rodrigo i 

així any rere any amb més de 30 propostes que es diu sí i els seus grups voten no. La falta de 

continuïtat en aquests anys és un llast per al patrimoni, sense notícies autonòmiques de la 

Gerència i d’un projecte integral que la traga del seu oblit, encara que anuncien que s’invertirà 

llevant-los la seua responsabilitat a altres administracions. Esperant que inicien a un ritme les 

obres del Casino sense notícies de la tercera fase de les oficines, de l’Alt Forn, del Pantalà, no 

afluixant la corda en la rehabilitació per la construcció d’un de nou que perda la seua essència 

industrial mentre cau tros a tros. El Museu Industrial, que sembla que està finalitzat, la Nau, 

que continua esperant la seua intervenció. Han balafiat la confiança de tots, però tampoc en 

l’històric s’ix millor parat i l’Alqueria de l’Aigua Fresca o les Termes, d’inversions efectives al 

Castell, aquest era el canvi que s’anava a notar després de la visita del ministre de Cultura? 

Sense notícies del milió d’euros que es van comprometre a invertir abans de la fi de 2021 i van 

tornar a anunciar amb càrrec a fons europeus i a repartir entre cinc actuacions sense fixar quantia 

i desapareixent el pressupost. L’anunci és periòdic, la inversió no. És urgent obtindre les 

respostes a manera d’inversió que resolga assumptes essencials com costes i la defensa de les 

platges. El cost de la Dessaladora, el patrimoni com el Castell, que desapareix, infraestructures 

viàries, accés a autopista, cobriment de vies, rodalia al port, passeig marítim, dic..., sense rastre 

en el pressupost. 

Mentre Europa admet una altra queixa veïnal pels danys a les nostres platges, relativa 

als danys que va causar costes en fer els espigons, porta més de sis mesos sense emprendre cap 

acció des que es va acordar en el Ple. Després vindran les lamentacions i les exigències 

d’actuació ràpides com ha ocorregut després d’una nova ensulsiada al pantalà. Ni abans ni ara 

han volgut presentar el recurs, sotmés al xantatge que, si no, no s’invertiran 18 milions. 

La mateixa sort sembla que correrem amb la Dessaladora. Un any més tard, es continuen 

esperant actuacions que impedisquen que s’aplique el conveni que serà una ruïna per a la ciutat. 

Mentre Aquamed els demanda 5,2 milions per aquesta infraestructura i no han fet res per a 

evitar els efectes d’aquest nyap hídric. 
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 Va afirmar que, a partir d’ara, amb el Govern de Sánchez a l’Estat i de Puig a la 

Generalitat, s’anava a notar en els pressupostos. Ha de ser que no juguen, perquè ni els premis 

menors. Ni notes positives o avanços en la bona direcció. 

 Els agradaria poder parlar de concreció d’inversions, de dades, encara que els semble 

més avorrit, però més seriós. 

Quan eren oposició brandaven les seues pancartes i portaven samarretes reivindicant 

precisament el que ara s’obliden. Abans electoralisme i, ara, no ja el silenci, sinó que a més ho 

veuen positiu. 

 En resum, cal governar, prioritzar i gestionar. Els eslògans i anuncis sincerament no 

milloren en res la vida dels ciutadans. 

 

És el torn del Sr. González. El qual manifesta que ací cadascú ve a llegir el seu llibre i 

segons es plantege el llibre es veu més clar o més fosc. El Sr. Alcalde ha presentat la gestió de 

personal de l’Ajuntament com a impecable i ha anunciat la major oferta d’ocupació pública de 

la història, 220 llocs de treball, i en realitat 202 llocs de treball són de consolidació. I aqueixa 

gestió de personal caldria veure-la a fons perquè el contenciós que mantenen els professors de 

la Universitat Popular contra l’Ajuntament, han guanyat els que han eixit fins ara i en la 

sentència es diu que l’Ajuntament ha actuat de manera fraudulenta contra aqueixos treballadors 

que haurien de ser fixos discontinus i que entén que així serà. 

Indubtablement si des d’Iniciativa Portenya agafaren el discurs utilitzat fa un any, o fa 

tres, seria perfectament vàlid en la majoria de les tasques que estan pendents de desenvolupar 

o de concloure’s al Port. 

Pot començar amb el capítol d’infraestructures. Repeteix per enèsima vegada que els 

accessos i la xarxa viària, per a concloure les comunicacions en la vessant sud del poble, estan 

pendents. I esmenta, un any més, que és urgent el desdoblament complet de la CV309, per la 

qual circulen totes les persones que van o tornen des de València fins al Port, a part dels 

treballadors i tot el transport que només compta amb aqueixa eixida des de Parc Sagunt I i 

pràcticament Parc Sagunt II quan estiga conclosa la seua urbanització. 

No obstant això, en lloc de contemplar la finalització d’aqueix desdoblament juntament 

amb els enllaços pertinents amb la V-23 i l’entrada al Port, des de la Generalitat van optar per 

gastar-se un milió d’euros en una rotonda que primer van assegurar que era una solució 

provisional, però que, al final, fins i tot en el pla especial de Parc Sagunt II es considera com a 

definitiva. En aqueix punt, indica al Sr. Alcalde, es tindrà un greu problema i veu necessària la 

pressió municipal. 

Precisament en el tema de les infraestructures, en aqueixa zona, s’han quedat en el tinter 

l’accés sud al port comercial, els accessos des del BY PASS a Parc Sagunt I i II. Encara que 

afortunadament sí que s’està executant el tren de mercaderies fins al port comercial, però les 

obres que s’estan realitzant, donada la falta de desdoblament de la carretera CV309, només 

contemplen la reposició de dos carrils existents, no de quatre carrils, donada la falta de 

desdoblament, la qual cosa és un clar senyal que la situació es quedarà tal com està molts anys. 

I cap al costat nord, està pendent el pont sobre el riu Palància, que a ningú preocupa, 

només als veïns que cada estiu tenen problemes per a traslladar-se cap a Canet o anar des de 

Canet al Port i que són molts. 

En el capítol del transport públic també queda pendent continuar reivindicant el tren de 

rodalia fins al Port, en un entorn en el qual es parla de rebaixar les emissions de CO₂, per a 

posar un exemple un vehicle dièsel per cada litre de combustible emet 2,64 quilos de CO₂ i un 

vehicle de gasolina emet per cada litre de combustible 2,35 quilos de CO₂. És a dir, si el tren de 

rodalia arribara fins al Port es parlaria de desenes de milers de tones de CO₂ que s’estalviarien 

a l’any. Així doncs entén que des d’un punt de vista de sostenibilitat s’hauria de pensar en 

aqueix tren de rodalia com una font d’estalvi d’emissions de CO₂. Una localitat com El Port, 

que, amb 45.000 habitants, té un transport públic molt millorable, a més que són l’única localitat 

de la província de València amb més de 20.000 habitants que no té accés al tren o al metro. 
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I ja que es parla de vies, reclama des del faristol la finalització de la Via Verda fins al 

Port, per diversos motius, perquè pot ser un punt d’atracció per a visitants, perquè pot ajudar a 

dinamitzar l’economia, però sobretot per respecte al recorregut original, en lloc de buscar 

alternatives que res tenen a veure amb la història d’aqueixa via de Serra Menera. 

Es pot començar ací molt breument un recorregut pel patrimoni industrial i novament 

repetir això d’anys anteriors. El Forn Alt continua tancat, la Nau de Tallers està pendent d’una 

intervenció imminent des de fa anys, el Museu Industrial al qual se li ha fet una intervenció, 

molt millorable, està pendent d’un projecte de museïtzació del qual res se’n sap. El Sr. Alcalde 

ha comentat en la ràdio que aqueixa museïtzació queda en mans de la Fundació i tardarà i que 

l’edifici podrà tindre ús públic, cosa que no és certa perquè per a cada acte que s’haja de fer en 

aqueix edifici haurà de comptar amb una declaració responsable i una llicència d’activitats. Si 

aqueix edifici és per a un museu no es podran realitzar actes públics. Aqueixa museïtzació costa 

molts diners i carregar-la a la Fundació de patrimoni industrial entén que és un error perquè no 

té fons per a dur-la a terme. 

El projecte del CEAM, que va sobre l’antiga Cope a l’entorn de la Gerència, està patint 

retards. Ja va dir en el seu moment que aquest any 2022 no veurien començar les obres, i 

s’aventura a dir que tampoc les veuran començar abans que acabe la legislatura. 

I parlant de començaments d’obres, el Sr. Darío es va avançar fa uns dies assegurant que 

les obres d’urbanització de la Gerència, dotades amb 2,2 milions d’euros, començarien a 

principis de 2023. Sincerament pensa que el Sr. Alcalde novament s’ha avançat a la realitat i 

aquesta serà una altra promesa que no veuran complida tan ràpidament com els agradaria. 

Perquè és un projecte de 2,2 milions d’euros, perquè hi haurà ofertes i perquè el que és la 

licitació porta el seu temps. 

Dins de l’àmbit de la Gerència les obres del Casino Gerència, encara que siga amb un 

cert retard, sembla que van avançant la qual cosa és una bona notícia, igual que ho és l’imminent 

inici de les obres de la primera fase del Pantalà. Un projecte en el qual l’aprovació i aportacions 

per part d’Iniciativa Portenya han tingut molt a veure. 

Precisament vol parlar del Pantalà, concretament de la segona fase de les obres, que, 

segons el calendari de l’Autoritat Portuària de València, començaran en 2024. En aquest cas, la 

preocupació d’IP està en l’avanç de la deterioració d’aqueixa part de l’estructura que es troba 

dins de la mar, de fet, recentment ha caigut un nou tram, davant de la desesperació de molts 

ciutadans que veuen com s’ha abandonat aquesta estructura que és única en tot el Mediterrani. 

En aquest sentit, li insisteix al senyor Moreno, que troben a faltar una actuació més decidida 

encaminada a acabar amb aquesta humiliació. És necessari trobar el camí perquè s’avancen 

alguns dels treballs d’aqueixa segona fase de les obres del Pantalà. Per exemple, no entenen el 

retard en la sol·licitud de la Declaració d’Impacte Ambiental, que diuen que és abreujada, és 

una qüestió que no costa tants diners i haurien de portar avant per a avançar les obres d’aqueixa 

segona fase. De la mateixa manera, amb la boca xicoteta l’Autoritat Portuària de València es va 

comprometre a actuar per a evitar que el Pantalà es continue caient a trossos, on ha quedat 

aqueix compromís? Si realment es produirà, creu que hauria d’explicar quan es duran a terme. 

I seguint amb l’Autoritat Portuària de València, estan pendents de veure quin nou 

embolic s’inventen per a retardar l’obertura del port a la ciutat. L’última, creu recordar, que va 

ser un concurs d’idees, a més d’embullar amb la manera de compatibilitzar aqueixa obertura 

amb el pas de camions cap a la zona de la drassana. Per a una empresa com ho és l’Autoritat 

Portuària de València, que proposa túnels submarins i connexions directes entre el port 

Comercial i el de València, aqueixa compatibilització del pas d’alguns camions amb l’obertura 

als ciutadans de la dàrsena nord no ha de suposar unes dificultats tècniques insalvables. 

I al costat del port comercial, la platja i el passeig marítim. La petició a Costes de la 

concessió del domini del passeig i l’avinguda del Mediterrani els sembla una proposta molt 

ambiciosa, però des d’Iniciativa Portenya veuen amb reserves les possibilitats de finançament 

d’unes obres valorades en 18 milions d’euros, que l’Ajuntament es compromet a realitzar, però 

que encara no sap d’on traurà els fons per a portar avant aquest projecte. En aqueix sentit, creuen 
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que fan falta compromisos per part d’altres administracions, perquè, en cas contrari, aquesta 

proposta pot ser un autèntic fracàs. 

Al nord del passeig Marítim està el Delta del Palància. Realment no sap com qualificar 

l’actuació del govern municipal, perquè aquest espai, la cessió del qual es va produir la passada 

legislatura, i que per tant és de competència municipal, no obstant això, es troba abandonat a la 

seua sort. Des de 2018 no han mogut un dit per arreglar la zona del delta, mentre que ací a 

Sagunt, han mogut el necessari perquè els permeten actuar en un tram que no és de la seua 

competència. Gastaran més de 872.000 euros en un projecte que tal com es reconeix, permetrà 

desguassar amb major rapidesa el cabal del riu al seu pas per Sagunt. Els efectes més a baix es 

deixaran notar i assegura que Iniciativa Portenya demanarà responsabilitats i les exigirà. 

Mentre al Delta van construir un passeig blau que serveix com a obstacle davant de les 

riuades, Iniciativa Portenya ja va plantejar amb anterioritat que aqueix passeig hauria d’anar 

elevat per a evitar precisament l’efecte del passeig blau actual. 

És evident que ara mateix resulta difícil escometre nous projectes, a causa de l’estat dels 

comptes municipals. Amb números rojos en la gestió, han provocat que aquest Ajuntament 

estiga descapitalitzat. L’única solució que van trobar va ser la de vendre sòl i altres béns 

municipals. Es va començar demanant, per aqueixos béns, un total de 6.288.000 euros. La 

subhasta va quedar deserta, per la qual cosa van rebaixar els preus un 15%, fins als 5.061.000 

euros. La subhasta va tornar a quedar deserta, però el Govern està tan desesperat que, davant 

de la falta de liquiditat per a afrontar les inversions, han tornat a rebaixar fins al 30% sobre el 

valor inicial, per un valor final de 4.400.000 euros. És a dir, en tan sols 5 mesos, han rebaixat 

1.886.000 euros el preu d’aqueixes parcel·les i béns municipals. Gràcies a la pèssima gestió 

econòmica, estan a punt de malvendre un patrimoni que és de tots els ciutadans, i que pagaran 

pel seu desastre de gestió. Quan va entrar a governar el senyor Moreno, aquest Ajuntament 

tenia un saldo positiu d’uns 5 milions d’euros. Això va permetre afrontar les conseqüències de 

la pandèmia, amb una sèrie de plans per a autònoms i altres, que van ser la solució econòmica 

per a moltes persones. Si tornara a donar-se un problema similar no es podria fer res perquè han 

portat a l’Ajuntament a números rojos. Han polvoritzat aqueix romanent i han ficat aquesta 

institució en la senda dels números rojos, provocant la intervenció d’hisenda, aqueixa és la 

realitat de la seua gestió. 

Malgrat aqueixos números rojos, no es van ruboritzar quan a principis d’enguany es van 

pujar el salari de polítics i assessors un 6,5% i si Iniciativa Portenya no haguera mogut fitxa 

hagueren tornat a pujar els salaris de polítics i assessors vinculant-los a un IPC que, si segueix 

la projecció actual, superarà el 9%. En el Ple que ve vindran amb una rebaixa per la denúncia 

d’Iniciativa Portenya, però des d’Iniciativa Portenya veuen insuficient aqueix gest. 

L’any passat treia el cartell d’“El Port Existeix” al principi de la seua intervenció, 

enguany el trau al final. El va traurà l’any passat i ho repetirà l’any que ve, bo, indica que espera 

que l’any que ve estiguen governant ells. D’il·lusió també es viu, li indica al Sr. Alcalde. 

Quan els integrants d’Iniciativa Portenya trauen aquesta pancarta, amb una frase tan 

senzilla com la que EL PORT EXISTEIX, ho fan per molts motius, però fonamentalment perquè 

és una realitat, perquè el seu poble té la seua pròpia identitat i història, per molt que alguns 

s’obstinen a negar. 

L’Equip de Govern parla de la gran ciutat de Sagunt, però la realitat és evident, no són 

una, sinó dues ciutats, de moment en un mateix municipi, alguna cosa que no neguen, però 

cadascuna amb la seua pròpia identitat. Per això, els demana que respecten els acords per aquest 

Ple, respecte al topònim del seu poble, en primer lloc, en la correspondència municipal, tal com 

es va acordar ací i, en segon lloc, demana respecte, és tan senzill com parlar de municipi, en 

lloc de ciutat. 

Són molts els portenys que li ho agrairien, alguns com ell que és segregacionista, però 

també molts altres que, encara que no pensen en la segregació, sí que volen el seu poble i 

asseguen aqueixa realitat diferenciada a la qual ha fet referència. Demana que reconeguen que 

això és així, encara que els coste. 
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Per a l’Equip de Govern, el Port és una gran ciutat evidentment, el tema econòmic pesa 

molt en el seu pensament, no obstant això, parlen d’una sola ciutat, però mesuren amb diferent 

tracte als dos nuclis, i si no que expliquen com continuen algunes qüestions discriminatòries 

que clamen al cel, com el pagament d’impostos al Port, perquè els recorda que els portenys 

paguen de mitjana un 20% més d’IBI, a part que, en l’impost de transmissions patrimonials, el 

de donacions o el de successions, pel mer fet de ser portenys o portenyes, també paguen un 20% 

més. 

No obstant això, veuen com en el pressupost, l’apartat dedicat a les inversions s’inclina 

a favor de Sagunt. No s’esforcen per muntar al Port delegacions dels departaments municipals, 

o extensions del batxillerat artístic o el batxillerat nocturn. No els importa massa que hagen 

llevat la delegació de la seguretat social al Port, no obstant això, sí que posen obstinació a 

desdoblegar serveis a Sagunt, invertint el necessari, des de les arques municipals, casos com el 

Casal Jove o de l’Escola d’Adults per posar dos clars exemples. 

Quant a les agendes culturals, la balança s’inclina, també, cap al que anomenen el nucli 

històric, perquè es pot observar una programació cultural en totes les estacions de l’any, molt 

superior a Sagunt, a pesar que a Sagunt resideixen la meitat d’habitants que al Port. Fins i tot a 

l’estiu, que s’hauria de potenciar l’oferta cultural al Port, durant la celebració del Sagunt a 

Escena, els espectacles de l’Off Romà, se celebren en la majoria dels casos a Sagunt. 

L’Equip de Govern representa partits que propugnen el repartiment dels fons de l’estat 

atés el nombre d’habitants de cada comunitat autònoma, però no segueixen aqueix criteri en 

aquest municipi. Servisca com a exemple el repartiment que fan del pressupost de festes, 

exactament la mateixa quantitat per a la federació de Sagunt que per a la del Port, quan a l’agost, 

que és quan se celebren les festes patronals al Port, tot tipus d’espectacles costen prou més cars 

que el mes de juliol, més en què se celebren les festes patronals de Sagunt. Poc costaria 

acontentar els veïns del Port simplement organitzant unes festes de similar qualitat a les del 

centre històric, que indubtablement serien més cares per ser el mes d’agost, però seria una 

proposta acceptable per a les federacions de penyes. 

Evidentment unes festes de qualitat al Port podrien anar en detriment de Sagunt a Escena, 

un festival en el qual l’Ajuntament enguany ha invertit prou més que en les festes patronals de 

l’un o l’altre nucli. Quina casualitat que s’oferisca aqueixa alternativa d’oci quan han acabat les 

festes a Sagunt. 

Vol tancar la intervenció manifestant les contínues queixes per la falta de neteja dels 

carrers. El Sr. Rovira ha dit que la SAG és un referent en transparència, els agradaria que també 

ho fora en neteja, perquè així ho demanen els veïns i veïnes. I un any més ha de denunciar la 

nefasta situació, a l’avinguda del Mediterrani durant l’estiu. També insistir una vegada més en 

la pèssima situació de l’asfalt en moltes dels carrers i avingudes, que requereix d’un ambiciós 

pla d’inversions en asfaltat, encara que ja es veurà en quin estat deixen les arques municipals. 

Anticipa que quan siga possible realitzaran una auditoria dels comptes d’aquest Ajuntament, 

precisament per a vetlar per la transparència i el retorn als números verds. 

Iniciativa Portenya demana moltes coses i espera que dins d’un any IP estiga governant, 

a pesar que el Sr. Alcalde riu i siguen els que comencen a proposar coses perquè estan deixant 

l’Ajuntament en una situació que requerirà d’un Equip de Govern fort per a poder eixir dels 

números rojos. 

 

Inicia el seu torn de paraula el Sr. Fernández, manifestant que porten 22 anys en el 

govern municipal, són un partit modest, però a poc a poc a base de constància, idees, de treball, 

de tindre una idea per a tota la ciutat, en aquests anys que porten governant en diferents 

situacions s’han aconseguit objectius. Evidentment Compromís, que té una certa tirada al 

clàssic, a les ciutats com Sagunt amb dos nuclis que tenen identitats diferents i interessos 

comuns, però l’aspiració de governar sempre ha de ser un objectiu per a qualsevol formació 

política, com és la d’IP, però ells intentaran, des del respecte, que no siga així. 
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Dona les gràcies als companys del Govern, també demana disculpes perquè a vegades 

ells són insistents, també dona les gràcies als treballadors de l’Administració i gràcies també a 

l’oposició que els ha donat moments de comprensió i bondat que són d’agrair quan es governa. 

Una oposició com la d’aquesta legislatura no sempre es té. 

Estan al final de la legislatura, per a ell personalment és el final de la seua participació 

en aquest Ajuntament, i ha estat marcada en la seua primera part per la pandèmia, però s’ha 

pogut salvar la situació, gràcies a l’important llegat que des de l’anterior legislatura es va deixar. 

D’una banda amb uns pressupostos aprovats dins del termini i en la forma escaient, amb uns 

comptes equilibrats i amb tres superàvits que els han permés dur a terme plans d’execució i 

altres projectes, perquè la seua ha sigut una gestió econòmica exemplar. 

També aporten un conjunt de projectes que estan en diferents estats d’execució. Ara 

quasi tots els projectes que s’estan executant, han estat dissenyats i promoguts des de l’anterior 

legislatura, alguns van ser bloquejats per l’operació policial, per la llei de contractes i per la 

incorporació precipitada a l’administració electrònica. Però van fent-se realitat com el Casal 

Jove, Grau Vell, el Casino, la Ronda Nord, Museu Industrial, la Senda Blava, l’EPA Sagunt, el 

projecte EDIFICANT, l’IES Núm. 5, tot el que suposa l’institut i totes les obres educatives i 

entre altres motius, perquè es va aconseguir l’EDUSI, que va ser una aportació per part 

d’Europa de més de 6 milions d’euros. 

També s’ha de fer autocrítica. Els comptes no estan quadrant en els últims exercicis, 

cosa que bloqueja i condiciona negativament la gestió. No compten amb crèdit i en alguns 

departaments estan veient les seues competències reduïdes per aquest motiu. No vol entrar en 

les causes perquè són diverses, entre altres perquè la pressió fiscal està absolutament 

minimitzada i controlada, és a dir, aquest Ajuntament porta exercici rere exercici sense 

augmentar els principals impostos ni les taxes i, per tant, no augmentar els ingressos per aquesta 

via reclama també a aquesta situació sense entrar en altres causes. Esperen desbloquejar tots els 

projectes tan necessaris com el CEAM al qual s’ha fet referència. Ningú pot dubtar que serà un 

projecte que s’executarà i el projecte arribarà a la Conselleria perquè la mateixa el puga licitar. 

O el Centre d’Oci de Majors i altres projectes que no sempre porten la celeritat desitjada. 

D’altra banda, la part més positiva és que enguany han rebut l’anunci d’una inversió que 

supera els 3.000 milions d’euros, és una Gigafactoria de bateries associada als vehicles elèctrics 

i que donarà ocupació directa a tres mil persones i a unes 12.000 de manera indirecta. Serà un 

projecte que canviarà en molts sentits a aquesta ciutat i que és possible gràcies que els treballs 

previs ja estaven fets. Aquests fons que procedeixen del fons de recuperació econòmica, han 

trobat un lloc adequat en aquesta ciutat perquè tenien el sòl disponible i un sòl que es podia 

adquirir entre altres coses perquè la gestió de Parc Sagunt I ha sigut un èxit i ha generat recursos 

suficients, a part dels aportats per la Generalitat, per a adquirir el sòl. També ha sigut possible 

perquè es compta amb una dessaladora, que ha sigut molt criticada, però sense ella difícilment 

seria viable aquest projecte. A vegades el treball que es fa en aquesta ciutat des de fa dècades, 

els situa en un punt que és òptim perquè arriben les inversions que no sols està parlant de la 

Gigafactoria, es parla de Mercadona, Importaco, etc., de totes les empreses que des de fa anys 

estan operant en aquesta ciutat i de les moltes que estan trucant a la porta. I es té sòl disponible 

que, evidentment, ha sigut desenvolupat per la gestió urbanística. Vol aclarir a més que aquests 

últims mesos han sigut claus i han treballat i han fet tot allò que era a les seues mans perquè 

aquestes operacions, projectes i inversions siguen possibles. D’això no pot quedar el mínim 

dubte. I per això esperen que, superades la incertesa que ha aparegut en premsa, és que en 2023 

comence la construcció i en 2026 comence a operar la factoria. 

Ha de fer referència a l’enorme i meravellós treball que fan els seus companys en 

diferents departaments. 

Les àrees que gestiona el Sr. Gil, que són manteniment, SMIC i Aigües de Sagunt, 

evidentment el treball que està fent és imprescindible per al funcionament de l’Ajuntament, 

perquè algunes d’aquestes àrees són transversals i afecten altres àrees. I les últimes innovacions 

en matèria d’administració electrònica estan vinculades a aquest treball. També esmenta que ha 
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hagut de gestionar amb pocs recursos, perquè precisament la situació econòmica ha tallat els 

fons que es necessitaven per a dur a terme plans d’accessibilitat i altres que necessàriament han 

d’estar dotats de pressupost. Malgrat això, ha estat treballant en tot el control de la SAG, la 

col·laboració amb Aigües de Sagunt, la redacció i col·laboració de projectes vinculats a 

l’EDUSI, i el projecte EDIFICANT, control i supervisió de molts dels contractes que 

l’Ajuntament encarrega a més de la redacció de projectes per a l’edifici administratiu, per a la 

plaça del Sol, per a la plaça de Vicent Gil, per a tots els projectes d’autoconsum de les escoles. 

No ha deixat de treballar en re pavimentacions i adequacions de zones infantils. 

En el SMIC, s’ha incrementat l’atenció a tots els departaments, s’han invertit més de 

250.000€ en ciberseguretat i s’ha hagut d’implementar el teletreball imprescindible i impecable. 

I quant a Aigües de Sagunt ha demostrat la seua capacitat de gestió i de poder prestar 

els serveis amb un model que ha sigut un èxit. 

Respecte a la regidora Sra. Asun Moll, gestiona departaments que tenen molt a veure 

amb el benestar amb els ciutadans i es poden resumir aquest últim any amb la paraula normalitat, 

ha sabut tornar a la normalitat en una ciutat que fa gala del seu calendari festiu i cultural. Festes 

i Cultura de nivell i per a totes les persones. Seguint en la idea que ella mateixa va deixar en 

l’anterior legislatura quan Sagunt va ser coneguda com a capital Valenciana Cultural, i són un 

referent i model a seguir. Un treball reconegut dins i fora de la ciutat per fer de Sagunt un model. 

Deixa el nivell molt alt i és una llàstima que decidisca continuar la seua vida per altres rumbs. 

En l’apartat de Festes en 2022, s’ha recuperat Sant Antoni, Falles, Setmana Santa, les 

Festes Patronals, els Moros i Cristianes, a més de col·laborar en més de 61 manifestacions 

festives adjudicant ja el 100% del pressupost i superant els expedients de 2019. Gràcies a totes 

les entitats, penyes, associacions que han sabut reconéixer i participar directament en aquestes 

festes. 

Quant a Cultura, la programació ordinària de primer nivell ha continuat amb els cicles 

afegits ja d’altres anys com “Sagunt in Excelsis”, “Muses”, “Música al Port”, “Sagunt a Escena”, 

“Més Escena a Sagunt”, que ha sigut l’aportació que ha permés precisament portar aquests 

espectacles a tota la ciutat i no es va fer com a estratègia electoral sinó perquè es creien que 

aquesta ciutat ha d’acollir i interactuar en tots els seus barris i tots els nuclis de població. Amb 

un suport directe als professionals locals. 

S’ha incorporat per primera vegada Sagunt al programa Platea, la qual cosa permet 

tindre a la ciutat espectacles de primer nivell. Més de 100 espectacles s’han programat a la 

ciutat, gestionen quatre espais on a més programen altres departaments, s’ha recuperat el Mercat 

Medieval, s’ha fet el “Percumon”, el  festival “Festardor”, cicles de cinema, concerts i reforç 

de la Unió Musical Portenya i de la Lira, exposicions d’artistes contemporanis, recorda aquella 

exposició única a la ciutat on es va poder contemplar la història de la gent que es dedica a l’art. 

S’ha posat molta energia perquè Sagunt siga un referent en la cultura i les festes. 

El Grup Compromís porta part de la gestió econòmica i part de la gestió de l’ànima 

d’aquesta ciutat, com la Cultura, Festes i Educació. Es parla molt alegrement d’algunes 

qüestions. 

El Sr. Tarazona és un treballador infatigable i d’una creativitat extraordinària i un valor 

importantíssim per a aquesta institució. Porten gestionant des de l’anterior legislatura obres per 

més de 15 milions d’euros en el programa EDIFICANT, per a intentar, precisament, poder fer 

projectes tan evidents com l’Institut Núm. 5, que s’està acabant i el qual permetrà que es 

compten amb dos centres integrals de formació professional. El Centre d’Educació especial de 

Sant Cristòfol està en execució, el Centre Infantil de Victoria Joaquín Rodrigo també, el Centre 

per a la formació persones adultes en el Jaume I està en execució. Té moltes obres en execució 

vinculades a patrimoni o vinculades a l’educació. Altres menors que també s’està treballant en 

elles. Mai s’havia vist tanta inversió concentrada en tan poc temps en aquesta ciutat, a més de 

les millores energètiques, dels projectes d’instal·lacions fotovoltaiques en instituts com el Camp 

de Morvedre, el Clot del Moro o el Jaume I, i la inversió ordinària. Això quant a infraestructures. 
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Quant a la política i gestió educativa que és fonamental, la ciutat és un referent. Fa molts 

anys van proposar la Ciutat Educadora, i els programes que s’estan portant a terme contra 

l’absentisme, a favor de la integració soci educativa, de manera especial en la formació 

professional amb aqueixos dos centres futurs i imminents per a Sagunt, amb nous cicles 

formatius, aquell programa de “L’escola canta” que intenta que totes les escoles convisquen, el 

20 aniversari del conservatori, el dia de la ciutat educativa, la cultura clàssica com la Domus 

Baebia, els seus cursos, els Ludi Saguntini, el festival teatre grecollatí, a més d’una important 

reorganització que s’està portant a terme en el departament d’educació. 

En matèria de transparència, evidentment hi ha una millora amb el visor pressupostari, 

el portal de dades obertes i una implementació d’aqueix portal de transparència que està 

avançant. 

I des de la seua gestió del SAIC hi ha més de 70.000 entrades generals, telemàtiques i 

presencials, 13.816 expedients gestionats. 21.489 cites presencials. En el padró en altes, baixes, 

canvis, hi ha 14.000 moviments, es diu prompte, però darrere de tot això hi ha un treball enorme 

i sobretot potenciant l’administració electrònica. I hi ha una dada curiosa, com és, que s’està a 

punt de superar els 70.000 habitants. No té paraules per a qualificar tant de treball. 

La Sra. Soriano gestiona alguns departaments dels més afectats per la inestabilitat 

pressupostària però ha sabut buscar alternatives. La seua sensibilitat, creativitat i gran faena són 

imprescindibles. 

En Cooperació Internacional Sagunt és una ciutat solidària que acull i per tant ha sabut 

transformar tots els projectes que abans es feien a través d’altres departaments perquè aquesta 

societat siga receptora d’aquests valors i puga actuar en conseqüència. Amb l’edició i vídeo de 

les ONG locals, col·laboració amb el Departament d’Igualtat, revisió de l’ordenança, gestió de 

subvencions, la creació del fòrum actiu de migració en col·laboració amb les ONG locals, 

participació en el document “Criteris Ètics en la Contractació”. Està a punt de començar 

l’exposició “El fil de la por” i tot el que ha suposat reestructurar un departament com aquest. 

Quant a la Promoció del Valencià, la seua política ha sigut clara en la promoció d’un 

còmic, els premis literaris que arriben al seu 25 aniversari. Quan pensem en aquests projectes 

que continuen 25 anys després, no pot més que sentir-se orgullós de formar part d’una cadena 

de treball tan productiva i que ha canviat tant aquesta ciutat. També destaca “La Carta dels Reis 

Mags”, els micro relats “Pensat i fet”, el concurs de Bru i Vidal. La veritat és que aquestes coses 

que semblen xicotetes són molt grans perquè arriben a molta gent. 

Quant a la Universitat Popular que s’ha hagut de reconvertir al campus obert a la 

ciutadania per a garantir la formació de molts ciutadans a través de cursos de molts tipus. I molt 

més. Un treball dels seus companys, en col·laboració amb tot l’Equip de Govern que entén és 

molt positiu i que no lleva que tinguen que fa una autocrítica respecte de tot allò que han de 

millorar. 

 

És el torn del Sr. Raro. Exposa en la seua intervenció, en aquest tercer debat de política 

municipal. Ser l’últim a intervindre té els seus avantatges i inconvenients. Manifesta el seu 

agraïment general al treball conjunt de tots els regidors de la Corporació fins i tot en les 

intervencions de hui i el to assossegat de tots els portaveus és una escenificació del que ha sigut 

aquesta legislatura que, evidentment amb diferències, s’han arribat a molts grans acords i molts 

d’ells amb l’objectiu de millorar aquesta ciutat. I han trobat molts consensos per a moltes 

qüestions i per a alguns que queden per fer. Evidentment agraeix el treball dels 14 membres de 

l’Equip de Govern perquè han treballat fort i dur. També dins de l’Equip de Govern amb 

diferències puntuals en algunes qüestions, però ha treballat units i en pro del municipi, i, com 

no, no es pot oblidar del seu grup municipal que és el socialista, de l’alcalde i altres sis regidors 

que s’han bolcat una mica més per aconseguir els objectius, ja que quan es té l’Alcaldia es té 

una responsabilitat i exposició major que fa que es multiplique el treball. I així ho han fet. No 

repetirà el treball de cada regidoria, només parlarà d’alguna en concret. 
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S’ha treballat bé, amb errors, amb moltes coses per fer i amb coses que millorar però 

gran part del programa electoral i del pacte de govern està complit o en execució i que 

aconseguiran en aquesta fi de legislatura o en la qual ve amb el seu treball. També agraeix el 

treball de funcionaris i funcionàries, dels treballadors de la SAG, dels treballadors de la 

fundació de patrimoni, dels d’Aigües de Sagunt, dels del Consell Agrari, que s’esforcen perquè 

la ciutat avance i ho faça en la bona direcció. Pensa que el to ha sigut tan assossegat i no s’han 

vist aqueixes dues ciutats que en altres debats s’ha trobat. Fent referència al Sr. Sampedro, que 

parlava altres vegades que l’oposició veu a la ciutat de Sagunt com el Beirut dels 90 i el govern 

la veu molt bé. S’han vist grans trobades, localitza aspectes que s’han de millorar, i així ho han 

explicat, han de millorar en reivindicacions a altres administracions però, en general, es viu en 

una ciutat amigable, acollidora i còmoda i amb grans serveis per a tota la ciutadania. 

Vol ressaltar el clima social pacífic i de diàleg amb els empresaris d’ASECAM o 

empresaris que no estan en ASECAM, però el grup socialista té una bona relació i ha tractat de 

trobar acords i millorar la relació amb els treballadors i treballadores i empresaris i empresàries. 

També tenen una relació fluida amb sindicats i amb la gran diversitat d’associacions que compta 

la ciutat i evidentment en les relacions amb les associacions que han sigut fluïdes, que han 

tractat d’arribar a acords i que han participat activament en els consells consultius, a vegades 

s’han trobat diferències i amb diàleg s’han trobat solucions per a avançar per la ciutat. Aqueix 

clima pacífic, de diàleg ha sigut molt bo aquesta legislatura i d’ací s’han trobat grans 

assoliments i millores parell a la ciutat. 

Un aspecte esmentat per tots són les inversions empresarials que hi ha a la ciutat, 

l’última notícia ha sigut la Gigafactoria, que espera, i treballaran tots units, perquè se certifique 

i arribe a la ciutat al més prompte possible, però deixant de costat aquesta inversió, es pot fer 

una referència a les empreses que estan invertint a la ciutat. Igual es deixa moltes empreses però 

esmenta moltes d’elles com Mercadona, Arnedo, Aldi, Gaselei, Corberó, Dacsa o Fartons Polo, 

són alguns exemples d’empreses que en la legislatura passada i aquesta s’han anat fent projectes 

o ja estan instal·lades. Empreses que estan penjades amb pinces, com ha dit el Sr. Montesinos, 

no ho comparteix. I un altre exemple més ha sigut l’empresa Pilkington que amb diàleg social, 

pressió política, veïnal i d’associacions s’ha revertit la situació i segueix instal·lada en aquesta 

ciutat i invertint en ella. Per això diu que a Sagunt s’estan donant les condicions per a la 

generació d’ocupació i riquesa i la instal·lació d’aqueixes empreses són un exemple que es 

tenen les millores condiciones per a crear ocupació i riquesa. I moltes d’elles són conseqüència 

del treball realitzat per aquest Ajuntament i la Generalitat l’anterior legislatura i aquesta i que 

ha tingut un efecte i dona dades concretes: al juny de 2015 governant el PP a l’Ajuntament, en 

el Govern de l’Estat, en la Generalitat i també en la Diputació, hi havia més de 6 mil aturats a 

la ciutat, 23,35% d’atur a la ciutat. Al setembre de 2022, amb el govern socialista a 

l’Ajuntament, amb el govern socialista en la Generalitat, i en la Diputació i l’Estat, hi ha 4.704 

aturats a la ciutat que li fa mal en l’ànima i que han de continuar treballant per a baixar aquesta 

taxa, menys del 15% d’aturats. Aqueixa situació de la ciutat que el Sr. Muniesa ha intentat 

vendre no és real. Però una baixada de més del 8,5% d’aturats és un exemple a tindre en compte. 

És cert que des de l’any 2019 a ara la taxa és similar però amb una pandèmia, la crisi energètica 

que no és una excusa, és una realitat que és ací, però han pogut mantindre aqueixa taxa d’atur. 

Respecte a les inversions i lligat també amb la situació econòmica, òbviament sent el 

regidor d’hisenda no negarà les dues liquidacions negatives a l’Ajuntament per diverses causes, 

una d’elles per la no pujada d’impostos i taxes i si han hagut pujades han sigut nímies i això es 

pot consultar revisant els rebuts. I evidentment una situació derivada de la pandèmia en la qual 

l’Ajuntament va posar al servei de la ciutadania tots els seus recursos i el seu romanent. 

Subvencions a empresaris i autònoms i una despesa corrent. Ni un sol euro d’aquest Ajuntament 

és despesa supèrflua, perquè cada euro eixit de l’Ajuntament generarà riquesa, ocupació, etc., 

tot es dedica al fet que la ciutadania puga millorar la seua situació econòmica. El pressupost 

municipal ha arribat a autònoms, empresaris, a associacions, a treballadors públics i aqueixa 

despesa que hi ha hagut aquests anys per a pal·liar els efectes de la pandèmia, aqueixa 
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congelació de taxes i impostos i alguna situació més, han portat a aquestes dues liquidacions 

negatives on el seu aspecte més pèssim és la de no poder concertar una operació de crèdit en 

aquests dos anys. Caldrà fer balanç a final d’any, el deute ha baixat, respecte al que comentava 

el Sr. González, es continuen pagant els préstecs perquè l’Ajuntament ni està intervingut ni té 

problemes de liquiditat ni de morositat, està pagant i va reduint el deute. I al fil del que ha dit 

el Sr. González, que encarregaran una auditoria quan puguen, l’informa que l’Ajuntament 

audita els seus comptes per empreses externes i internes, també les seues empreses públiques, 

el seu organisme autònom, cada cèntim d’aquest Ajuntament porta les seues pròpies auditories. 

Evidentment s’han tingut dificultats per a l’execució d’inversions, però l’Equip de 

Govern s’ha reinventat i ha pogut dur a terme inversions importantíssimes per a la ciutat, 

aconseguint subvencions com l’EDUSI, la de plans de resiliència que s’han aconseguit i altres 

que van aconseguint cada departament i si se sumen totes les subvencions que s’aconsegueixen 

són molt importants. I malgrat tota la problemàtica, les inversions com l’IES Núm. 5, l’aulari 

Joaquín Rodrigo, el Centre Educació Especial Sant Critòfol són ací; no nega retards en les 

inversions, però per a retards esmenta els propis del PP, com els del Pavelló i del Museu 

Industrial, que no van ser capaços de finalitzar quan era la mateixa Conselleria del Partit Popular 

la que finançava aquestes obres. Hi ha en marxes molts més projectes, com l’obra de l’Eduardo 

Merello per a ser un dels dos centres integrals de Formació Professional, amb el compromís ja 

adquirit de la Conselleria d’incloure’l en el Pla Edificant i de fer la inversió necessària per a 

millorar aqueix espai, uns altres com Baladre, Vilamar, Cervantes…, que s’està treballant 

perquè arriben en els pròxims anys. S’ha treballat en el Casal Jove de Sagunt, el pavelló i Museu 

Industrial que venen d’aqueix Pla Confiança que per fi es liquidarà enguany. S’ha treballat en 

el Casino, que segueixen les seues obres i altres que es van treballant com el riu Palància, la 

Domus Baebia, el Centre per a Majors de la plaça Sant Cristòfol, s’ha treballat en l’ARRU, 

malgrat les dificultats aquest Ajuntament va complint amb les seues obligacions en inversions 

i evidentment han d’esforçar-se perquè les inversions del dia a dia puguen dur-se a terme. El Sr. 

Gil ha fet un esforç per a renovar els carrers que s’ha pogut amb el pressupost que es tenia. 

Entén que la ciutadania valora cada euro que es posa al servei dels ciutadans i ciutadanes. I 

aqueixa despesa corrent que es posa també al servei de la ciutadania per a millorar la seua 

qualitat de vida. 

Hi ha hagut alguna referència al Departament de Personal, que ha fet el Sr. González. 

Aquest departament, amb tot el que ha treballat aquesta legislatura, evidentment han tret una 

oferta d’ocupació pública d’estabilització i consolidació que els treballadors han reclamat 

legislatura rere legislatura i arribarà en aquesta. És un gran pas com per a menysprear-lo o no 

posar-lo en valor. 

Un aspecte important a tindre en compte són les reclamacions a altres administracions, 

perquè van donant una de freda i una de calenta en molts aspectes i en aquests temes cal ser 

coherents i reforçar els esforços, encara que entén que fan més del que poden i a vegades les 

administracions no arriben on es vol, encara que s’estan fent grans passos, com l’Autoritat 

Portuària València, que té grans compromisos amb la ciutat, però tindrà l’accés ferroviari, 

executarà el Pantalà terrestre o aqueix passeig sobre el Pantalà terrestre, però li queden altres 

inversions pendents. Amb el Ministeri de Transports, aqueixa connexió de la xarxa de rodalia 

amb el Port de Sagunt, les millores amb les connexions amb l’A7 són importants, les millores 

amb la seguretat en la V23 s’han compromés a fer aquestes millores en breu. El Ministeri de 

Transició Ecològic també té oblidat a aquesta ciutat, com el projecte per a les platges. I la 

Generalitat Valenciana, malgrat el seu compromís amb el desbloqueig de Parc Sagunt, perquè 

a vegades s’oblida, però tornant a maig de 2015, al setembre, octubre de 2022 el que era un 

polígon industrial abandonat ara és un polígon de progrés instal·lant-se empreses que encara 

que el Sr. Montesinos diga que són logístiques, hi ha unes altres que són productives, però 

millor empreses logístiques que ocupen el terreny i que generen ocupació que un erm. 

I vol parlar també sobre dos casos més concrets. Sobre el Consell Agrari, indica que el 

PSOE, en general, i davant d’aquestes situacions, prefereix analitzar la situació i involucrar-se 
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en la gestió i després proposar canvis. En el Consell Agrari s’adquireix la presidència en el 

2019, troben situacions difícils en la gestió, es fa una anàlisi dins del Grup Socialista i plantegen 

una solució que era la integració d’aquest organisme autònom a l’Ajuntament. És cert que sent 

aquesta una diferència de l’Equip de Govern i perquè altres grups polítics preferien una altra 

solució, aqueixa integració a l’Ajuntament que ells pensaven que era el més eficaç per a 

l’organisme, no es va poder dur a terme. No obstant això ells, però principalment la Sra. 

Quesada, van agafar el camí del treball en una situació problemàtica en el financer, en els 

comptes i els treballs que s’estaven fent i en dos anys o any i mig, encara que queda molt per 

fer, no nega que la proposta del Partit Socialista continua sent que s’integre a l’Ajuntament, 

però el treball del Consell Rector on també hi ha altres regidors i regidores, els agricultors que 

fan propostes per a l’organisme, el dels funcionaris i funcionàries i el de la regidora ha posat en 

marxa l’organisme i en el Consell Agrari s’ha avançat i compten amb un Consell més modern 

i cal seguir per aquest camí. 

Quant a la SAG, ha passat una cosa similar, salvant les distàncies. Ací es van trobar amb 

diferències amb altres companys de l’Equip de Govern, el PSOE va donar confiança a l’anterior 

director general, però finalment van considerar que era positiu un canvi en la direcció, cosa que 

finalment es va aconseguir. El delegat de la SAG, malgrat no compartir l’opinió inicial, s’ha 

posat a treballar amb el nou director general, així com l’Equip de Govern i entén que les millores 

de la SAG es veuran en els pròxims mesos, perquè a part del canvi de l’equip de direcció fa 

falta una modernització que anirà arribant i sent aquesta una de les principals preocupacions de 

la ciutadania, es pot revertir la situació, millorar-la i que la SAG siga una empresa que tinga 

una millor percepció per part dels ciutadans i que duga a terme els serveis que s’espera d’ella. 

 

Pren la paraula al Sr. Alcalde per a intervindre en un segon torn. Vol afegir algunes notes 

que entén importants per al debat. En primer lloc s’ha parlat molt de sobre la situació econòmica 

de l’Ajuntament. Òbviament aquesta situació és millorable. Se li ha acusat de donar un discurs 

triomfalista, però una de les coses que ha dit és que són conscients que hi ha coses que millorar 

i l’Ajuntament té aspectes en els quals treballar per a millorar, sense cap dubte. El Govern va 

fer un pressupost molt ambiciós en el qual si s’arribava a tindre la possibilitat de poder dur a 

terme aqueix endeutament, es durien a terme moltes inversions. Després la realitat ha imposat 

obstacles i la perícia està a veure com poder sobreposar-se a aqueixa situació i seguir avant amb 

els diferents plans. Malgrat aqueixa liquidació negativa que ha impedit portar avant els préstecs 

que inicialment havien preconcebut, des de l’oficina pressupostària s’ha treballat perquè això 

no suposara un fre a les inversions més importants. Això ha tingut un impacte negatiu en alguns 

punts que esperen poder resoldre, també l’ha comentat el Sr. Raro, per exemple, en el 

Departament de Manteniment on eren molt ambiciosos per a dur a terme una sèrie de millores 

als carrers, això no ha impedit que es duguen a terme algunes actuacions però han hagut d’anar 

reconfigurant la situació. També els ha passat amb instal·lacions esportives, amb els banys 

públic. És cert i admeten que viuen en una situació canviant, la qual cosa no és una excusa el 

parlar de l’entorn que s’han trobat, com la pandèmia, la guerra d’Ucraïna, perquè també afecta 

a l’acció del govern. I han intentat sobreposar-se de la millor manera i escolten les crítiques de 

l’oposició per a continuar aprenent i millorant i intenten i posen el cor i ànima i el millor dels 

coneixements assessorats per l’equip tècnic per a anar trobant la solució a tots els problemes 

que es van trobant. 

Tenen un Ajuntament on han congelat les taxes i impostos des de fa temps, continuarà 

sent així a causa de la situació actual, però això implica conseqüències a nivell pressupostari. 

Han tingut problemes per a dur a terme determinades reestructuracions. Al llarg, no sols 

d’enguany, sinó que és habitual fer modificacions pressupostàries per a traure-li el màxim suc 

al pressupost. Es parla particularment d’una partida del Consell Agrari que no s’haguera pogut 

utilitzar i d’aquesta manera s’ha pogut utilitzar d’urgència perquè si no haguera quedat en 

romanent. De fet, també s’ha tirat del Departament de Cultura, de qualsevol altre departament 

que tenia saldo que no s’anava a poder executar abans de final d’any i el que s’ha fet és intentar 
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donar una resposta. Quant a l’auditoria a la qual ha fet referència el Sr. González, no li agrada 

aqueixa referència, perquè llança una ombra sobre a saber què està fent l’Ajuntament, quan 

aquest Ajuntament compleix amb tots els paràmetres de transparència, intervenció fa la seua 

pròpia anàlisi interna de tot, es contracten auditories per intervenció, el tribunal de comptes fa 

les seues pròpies anàlisis, de tant en tant es fan recomanacions perquè sempre es pot millorar. I 

també s’ha comentat que s’estava abans en recessió i se segueix ara, però la veritat és que en 

recessió no s’està, en recessió és quan durant dos trimestres consecutius s’està en PIB negatiu, 

creixement negatiu i això no s’ha donat en aquest moment, s’ha aconseguit sortejar també 

gràcies a determinades apostes que s’han fet des del Govern d’Espanya, per a a través dels 

ERTES evitar que hi haguera destrucció d’ocupació, que també ajuda i col·labora al benestar 

del municipi. La qual cosa no lleva que, a causa de la inflació, es tindran efectes negatius. 

Només en despesa energètica hi ha un import important que s’haurà d’afrontar el pròxim 

exercici. 

Tot això no és una excusa, sinó una realitat amb la qual cal conviure i és de justícia dir-

ho i parlar-ho i a partir d’ací debatre-ho per a trobar la fórmula per a poder dur-ho a terme. La 

despesa de l’Ajuntament no és supèrflua, es poden parlar de prioritats, però la despesa de 

l’Ajuntament és molt important per a l’economia local, però a més cada euro gastat es gasta 

amb un objectiu i té un efecte positiu. Recentment s’ha contractat un reforç policial que entenien 

que era imprescindible. Això suposarà una major despesa en el capítol I, però entenen que és 

imprescindible perquè així consideren que és la seguretat. Així aquesta situació econòmica 

negativa és puntual, d’una banda per la situació externa, però també perquè aquest Equip de 

Govern ha optat per una via per a potenciar determinats serveis en una situació molt negativa, 

com han sigut els serveis socials, que ha tingut el suport de l’Equip de Govern per a ajudar a 

famílies i persones que han necessitat ajuda. I això és positiu. En determinats moments negatius 

en els quals l’Ajuntament ha de compensar aquesta activitat econòmica, evidentment aquest pot 

patir una situació negativa que ha portat a no poder demanar préstecs. Són situacions de 

decisions que assumeixen i a partir d’ací i, exposats a la crítica, i s’han fet amb el convenciment 

que això permet donar millor resposta a les empreses, als autònoms, a les famílies vulnerables 

i en les quals l’Ajuntament ha hagut de tirar avant una sèrie de bateries de propostes, com per 

exemple, des de regidoria de cultura i festes que en un moment en què es podia considerar que 

era una despesa supèrflua, però que un sector que és tan dependent d’aquestes activitats i amb 

efectes tan positius en el comerç de la ciutat, no es podia deixar caure perquè s’haguera afonat 

l’economia i això suposava portar a l’atur a moltes persones. Tot ha format part de decisions 

conscients i ara assumeixen les conseqüències, però considera que s’ha intentat donar una 

resposta davant d’una situació complicada i que continuaran portant cap avant. 

Dins de voler donar solucions, han intentat buscar inversions a tort i a dret i l’oposició 

quan són coses negatives tot és culpa del govern, però quan passen coses positives, sembla que 

han caigut del cel, com és el cas de la Gigafactoria, com si l’Equip de Govern no haguera tingut 

res a veure. I això ha passat pel treball realitzat, d’una banda pel treball fet en l’anterior 

legislatura, però també el treball continuat en la legislatura del 2019-2023. I exposa una reflexió 

important que ha recollit de la participació que han fet des d’Alcaldia i el departament 

d’Urbanisme en la Fira Ditrict a Barcelona. Allí deien en una de les xarrades, del moment 

d’incertesa a nivell mundial i comentava, que si és cert que es viu un moment d’incertesa ni és 

un moment pròsper, i han de saber afrontar-la, però en aquests moments els inversors busquen 

valors refugi i busquen llocs propicis per a la inversió que a futur els puguen donar aqueixos 

rendiments que busquen amb la inversió. El ponent parlava d’Espanya com un país que 

relativament estava aconseguint controlar la inflació millor que altres països de la Unió Europea. 

I a aqueix nivell si Espanya es compara amb, calia preguntar-li a qualsevol ciutadà espanyol si 

hagueren volgut estar en la seua posició tenint en compte la situació econòmica que es viu. No 

hi ha alcalde o alcaldessa amb el qual s’haja creuat en aquests mesos que no li haja dit 

l’important de la Factoria Volkswagen, i no nega que això és un viatge difícil, perquè hi ha 

obstacles que superar, però tant de bo tots els problemes siguen d’aquest tipus. I aqueix 
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problema s’ha donat gràcies al treball molt seriós realitzat, per a aconseguir que Sagunt siga un 

focus d’atracció d’inversions. I ha sigut clau el contacte continu amb el sector privat, les 

relacions amb ASECAM, sindicats, amb el teixit associatiu, contactes que han sigut són molt 

bons i que s’ha d’intentar conservar, de fet una de les regidories que ell com a alcalde no va 

delegar i va decidir mantindre amb la perspectiva d’intentar ser el més transversal possible va 

ser la de Medi Ambient, i una de les coses que s’han fet és el PACES, i trau una conclusió clara 

i és que el 70% de l’energia que es consumeix al municipi, es consumeix a través de les 

indústries igualment en el pes de les emissions la indústria té molt pes, i es vol arribar al nivell 

de transició ecològica al qual tots volen arribar, o es fa conjuntament amb l’empresa privada o 

no s’arribaran als objectius plantejats. I aqueixa ha sigut una de les línies bàsiques per a animar, 

solucionar traves, facilitar i parlar amb altres administracions perquè les empreses del municipi 

poden dur a terme la labor de transició energètica. Com els projectes múltiples punt en el teixit 

xicotet, mitjà i gran de les empreses que volen fer aqueixos passos. I ací també han d’estar. 

Indica també una cosa rellevant que Iniciativa Portenya ha comentat en diversos plens i 

no ha pogut contestar i aprofita ara. En moltes ocasions s’ha dit que com pot ser que el partit 

socialista que està també governant a la Comunitat Valenciana, al Govern d’Espanya, vinga al 

Ple a plantejar alguna cosa a altres administracions. Manifesta dos aspectes en aquesta 

democràcia a tindre en compte, ací el partit socialista s’ha presentat per a l’Ajuntament de 

Sagunt i són un grup de persones compromeses amb la realitat del municipi. I això fa que si han 

de criticar el Partit Socialista a altres esferes o altres nivells no els caiguen els anells per a fer-

ho i siguen els primers. En segon lloc i més important, quan han portat al Ple aqueix tipus de 

debats s’ha fet perquè creuen, que des de la força de tots i totes, són molt més potents. No és el 

mateix que el PSOE vaja per lliure al fet que siguen acords presos per unanimitat del Ple, aqueix 

grau de consens dona una força extraordinària. A aqueix nivell, per descomptat continuaran així 

i indica i així ho ha dit en la seua exposició, que continuaran reclamant la intervenció 

imprescindible a Almardà, Corint i Malva-rosa, com pels desperfectes patits per les obres 

d’Almenara com pel propi projecte i que mentrestant les actuacions urgents s’han de continuar 

aplicant, com el desdoblament de la CV309 i accessos a Parc Sagunt, la connexió del Port de 

Sagunt amb la xarxa de rodalia, amb el Castell de Sagunt, el CEAM. No entén que diguen que 

hi ha hagut confusió respecte al CEAM, ací hi ha hagut una voluntat total de l’Ajuntament 

perquè el projecte isquera en el menor temps possible, de fet, part del col·lectiu que està darrere 

associatiu, li han arribat a dir que el que hauria d’haver fet l’Ajuntament és simplement 

reivindicar a la Conselleria i deixar-la fer, no obstant això el que es va fer va ser parlar amb la 

Conselleria i preguntar quin era el camí més curt al que van respondre que el camí més curt era 

assumir l’Ajuntament el projecte i així ho va fer, el va assumir, el va finançar i el va tirar avant. 

La Conselleria va posar unes condicions i es va desenvolupar el projecte sobre la base 

d’aqueixes condicions. Al febrer o març ja es va tindre el projecte sobre la base d’aqueixes 

condicions i després es van afegir més condicions que òbviament han posposat que el projecte 

estiguera ja finalitzat. Ara ja, després de totes les problemàtiques superades, l’empresa ha 

presentat ja el projecte final amb totes les exigències complides. Si és així, automàticament es 

donarà per finalitzada la part el projecte i es donarà trasllat a la Conselleria i s’ha demanat a 

tots els partits i al teixit associatiu unitat màxima perquè una vegada finalitzat el projecte, 

prioritzen aqueixa licitació. No tenen motiu per a dubtar d’això i així s’han compromés en 

múltiples ocasions. Existeix saldo pressupostari definit i esperen que siga una realitat en el 

menor temps possible. Però entén que tot el que ha ocorregut al voltant del projecte és clar. 

Igual que respecte a la CV309, es continua reivindicant, però el que s’ha dit per part de la 

Conselleria és que s’inclouran dins de les obres d’urbanització de Parc Sagunt II i formarà part 

de la primera fase i pressionaran perquè siga així. Si el dia de demà es trenquen els compromisos 

seran els primers a dir-ho, criticar-lo i defensar-lo. 

S’ha esmentat també el Consell Agrari i la SAG, entén que és important esmentar que 

ací la perspectiva i la intenció per part del PSOE ha sigut tindre un ànim constructiu i productiu. 

Amb el Consell Agrari cal dir que està funcionant bé gràcies a l’altíssim compromís dels 
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treballadors i treballadores de la casa, s’han pogut anar suplint les baixes i vacants que quedaven 

i al treball de la regidora Sra. Ana María Quesada, que és la presidenta del Consell Agrari. Però 

la reflexió que feia el PSOE era que precisament això no ha de dependre del fet que hi haja un 

altíssim grau de compromís de treballadors i treballadores i que estiguen disposades a signar de 

tot amb la condició de donar resposta a les necessitats del món agrari i del sòl rural. El que ha 

d’haver-hi és una estructura estable a llarg termini que done resposta a tota aquestes situacions 

sense haver d’estar tibant la corda i veient com poder inventar-se una fórmula nova a donar 

solució a un problema, demanant favors als departaments de l’Ajuntament. La perspectiva del 

PSOE ha sigut una perspectiva constructiva i honesta i pensaven que era la millor opció i el Ple 

va decidir que no, i així i tot s’ha continuat treballant, com s’ha demostrat i obtenint resultats. 

Per posar exemples; 196 quilòmetres de camins s’han adequat, 36 més que en 2021. Per tant 

parlar d’ineficiència del Consell Agrari és injust perquè s’estan donant resultats. Igualment i 

respecte a la SAG, li fa gràcia el Sr. Muniesa perquè parla de la SAG com una entitat en la qual 

l’Equip de Govern té la responsabilitat de la gestió de la SAG. Però la SAG no funciona així, 

la SAG té un consell d’administració on estan tots els partits representats i tots ells participen 

de la presa de decisions i a tots se’ls demana pluja d’idees respecte a totes les situacions que 

s’han vingut plantejant. I el Partit Popular, a manera de crítica constructiva, no s’ha distingit en 

aquests últims tres anys per fer propostes en positiu per a la gestió de la SAG. Entén que és 

còmode ser una oposició que s’asseu a mirar i critica i diu que es podria fer més. Però entén 

que la ciutadania demana més de tots, per descomptat de l’Equip de Govern i assumeixen la 

crítica però també de l’oposició que s’espera d’ells un paper proactiu i actiu a l’hora de proposar 

millores, més fins i tot en la SAG, on tota la informació està disponible per a tots els partits 

polítics. I agraeix a Ciutadans que es va avindre a aqueixa crítica constructiva i els està ajudant 

a dur a terme un procés de revisió dels serveis de la SAG amb total lleialtat. I ací es diu molt i 

vol anar en contra de la visió que es va dur a terme una demonització de l’anterior gerent i això 

no és cert. Hi ha hagut una crítica, totalment legítima, que les coses es podien fer de manera 

diferent en la SAG i així ho ha vingut proposant el Partit Socialista. Es va preguntar en el consell 

d’administració si quan es recollia un contenidor del fem es mesurava d’alguna forma si aqueix 

contenidor estava ple o buit si tenia fora bosses o no, perquè amb aqueixes dades quantitatives 

es podia valorar si feien falta contenidors en algun lloc. La resposta va ser que no, que no tenien 

aqueix mesurament i no va haver-hi cap resposta per part de la gerència per a dir que a partir 

d’aqueix moment s’anava a fer. El PSOE va haver de preguntar tres vegades en el Consell 

d’Administració de la SAG si hi havia algun pla per a tindre identificades les espècies que més 

problemes donen a l’hora del manteniment de la ciutat, resines, neteja, que a més afecta 

negativament la labor de la SAG fins que es va començar a fer i quan es va presentar es va 

considerar que es podia haver fet un millor treball. I tot el que han anat impulsant, tenien la 

sensació que hi havia reticències. Per això es va proposar el canvi de gerència. Perquè es 

requeria d’una nova visió i per una dignificació del treball que es duu a terme dins de l’empresa 

pública. Però es va fer d’una forma honesta i sense voler demonitzar ningú, pensant que la SAG 

necessitava un nou impuls i nova visió, i reconeixent a l’antic gerent la gran labor que va dur a 

terme, sobretot en els primers anys de la seua gestió. En un ànim de millora d’eficiència de la 

despesa. El partit socialista està molt tranquil amb les labors que han dut a terme des del Consell 

Agrari i en la SAG. 

Finalment, ha reflexionat després del plantejament de la resta de partits polítics, i 

aprofita l’oportunitat per a dir i agrair a María José Carrera, la qual és la seua mà dreta i a la 

qual consulta totes les seues decisions i que té una part més visible quant a la Promoció 

Econòmica i que ella ha volgut centrar en l’ajuda a les persones que tenen problemes per a 

poder trobar un treball i ell, encara que tinga menys visibilitat, està portant una labor increïble 

i també la part de personal perquè és ingrata, perquè no té ressò més enllà de les quatre parets 

de l’Ajuntament però que és imprescindible per al bon funcionament i està fent una labor ingent. 

Parlant i suportant carros i carretes per a portar a l’Ajuntament avance. 
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També el Sr. Raro que a base de cap i paciència infinita està sabent donar resposta i 

tirant avant inversions i despeses d’aquest Ajuntament. 

Ana María Quesada que ha rebut reconeixements personals, quant al Departament de 

Comerç i Mercats, en el Consell Agrari, al Sr. Sotoca, que decideix la part de serveis socials, 

de majors pel treball dels quals s’han rebut premis i reconeixements i que en un moment actual 

està sabent jugar un paper central i de fet és una àrea que està arribant als màxims consensos i 

tots reconeixen el treball que s’està fent en aquests departaments. També la Sra. Antonino amb 

una visió centrada en la seguretat, també aplicada a turisme i que ha fet que les platges de 

Sagunt siguen un referent i també en la policia local i destaca que és la primera vegada en la 

història que la plantilla de policia reconeix a la seua regidora el treball realitzat. I també el Sr. 

Timón, que amb tota la idiosincràsia de clubs és difícil que tots puguen estar contents, i li 

reconeix el seu treball des de l’àrea esports i totes les àrees que gestiona; com la de sanitat, on 

s’han rebut agraïments per part d’associacions i veïns i veïnes. S’ha intentat posar en marxa 

unes actuacions, i és difícil però agraeix a tots el to constructiu. I reconeix que cadascú, des de 

la seua posició, intenta dur a terme la seua funció i està convençut que malgrat les diferències i 

la crítica a la qual estan exposats i assumeixen, es treballarà junts per tindre un municipi millor 

sobretot per a guanyar qualitat de vida per als veïns i veïnes. 

 

Intervé ara el Sr. Montesinos. Indica que se l’ha esmentat en dues intervencions arran 

de la seua exposició primera. Per part del Sr. Fernández, el qual li ha deixat descol·locat, perquè 

li ha dit que “no s’assabenta”. Si aqueix és el seu argument a la seua intervenció, prefereix 

continuar no assabentant-se. També el Sr. Raro, que ha fet una relació d’empreses consolidades 

en Parc Sagunt i així és però aqueix percentatge d’empreses consolidades, representen un 20% 

dels llocs de treball de la ciutat, l’altre 80% són els llocs de treball d’empreses de producció 

total, que són les que ha comentat i són les que generen un gran nombre de llocs de treball. La 

logística produeix menys i les empreses de producció produeixen més i aquestes són les que 

estan en una situació delicada. A això és al que es referia. Continua insistint en la seua idea, el 

tripartit, per la seua manera d’actuar, gestionar i desembolicar-se, pensa que és el tripartit de la 

deslleialtat i insolidaritat entre ells mateixos i ha sigut una legislatura de la foto. 

Mai hi ha hagut uns pressupostos tan dispars entre delegacions des del seu punt de vista. 

I continuen pensant que perquè el Sr. Darío puga ser alcalde s’ha signat un pacte econòmic que 

s’allunya de les necessitats reals de la ciutat, amb uns grans desajustaments i pèssimes 

previsions econòmiques. Perquè no s’ha pensat en l’interés general. La consigna dels tres partits 

ha sigut a veure qui gasta més en les seues delegacions, encara que no siga necessari ni prioritari. 

A més ha quedat de manifest que el pes polític de Sagunt, i ho diu en un to tranquil sense intentar 

crear crispació, no és important, és nul. Governen a Sagunt, València i Madrid i no hi ha respecte 

a aquesta gran ciutat, ni consideració. L’exemple més senzill és que té més pes la localitat 

d’Almenara que Sagunt, per les seues platges, allí hi ha un interés tremend i tenen una platja 

exquisida i ací estan anys i anys lluitant i reivindicant pels interessos de les platges de Sagunt. 

El principal repte que s’hauria d’haver plantejat l’Equip de Govern és superar el 

bloqueig tècnic i econòmic. Com a Ajuntament s’està lluny de la realitat i no s’avança sinó que 

estan pitjor perquè no han sigut productius aquests últims vuit anys. Des de CIUTADANS s’ha 

treballat per a intentar desbloquejar alguna situació, dins de les seues possibilitats, per exemple 

el bloqueig en el qual es trobava la SAG i que CIUTADANS va fer un pas avant, igual que 

quant al Consell Agrari, perquè pensaven igual que el Partit Socialista i que Esquerra Unida. 

Les divergències entre els socis de govern són cada vegada més notables i més en aquest últim 

trimestre estant ja a prop les eleccions que farà inviable un acord. Per a CIUTADANS, els 

comptes haurien d’haver inclòs més recursos humans i econòmics per a la SAG, haurien de 

prendre de debò actuacions de desbloqueig d’inversions paralitzades. També haurien d’ajustar 

a les necessitats reals les partides d’esports, educació, arranjament de calçades, les inundacions 

al nucli del Port, entre altres. Es continua necessitant aparcament a la platja, s’ha tornat a 

proposar per Ciutadans, l’ús d’un solar municipal que porta anys abandonat i mentre no es 
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decidisca el seu ús es podria habilitar per a aparcament i l’Equip de Govern va votar en contra 

perquè ho volien vendre i hui torna a preguntar per tercera vegada si se li ha donat ús i 

segurament la resposta serà no. I l’estiu que ve passarà el mateix. Reitera la importància del 

xicotet comerç per a reactivar l’econòmica local i salvar els llocs de treball que s’estan destruint. 

És un dels pilars fonamentals i té els seus dubtes de si se li està prestant l’atenció que es mereix. 

CIUTADANS continuarà apostant pels grans afectats d’aquesta crisi, com són l’agricultura, el 

turisme i la indústria en aquest municipi. Entén que ja han donat compte de l’important que és 

comptar amb la col·laboració del sector privat per a combatre la crisi actual i constitueix un 

complement essencial al sector públic. Cal tindre en compte allò aprés i per això cal facilitar la 

labor i subsistència d’aquest sector, ajudant els empresaris que necessiten més infraestructures, 

agilitzar les llicències, permisos i autoritzacions. Tornen a trobar-se amb l’eterna burocràcia i 

les seues greus conseqüències. Tenen davant ells un gran repte que és Volkswagen, amb molts 

projectes i objectius que complir i des de l’oposició faran política útil aportant el seu suport per 

a accelerar tots els temes. Ciutadans continua donant un exemple de responsabilitat política, 

aportant idees i tendint la mà per a allò projectes que puguen situar a Sagunt en el lloc que es 

mereix, cobrir les seues necessitats socials i laborals i sobretot donar confiança i estabilitat 

econòmica juntament amb una ràpida resposta a la demanda de la ciutadania. El Sr. Alcalde 

deia que en l’assumpte de Volkswagen l’Equip de Govern ha fet tot el possible, i així ha de ser 

doncs és part de l’obligació que se’ls exigeix com a membres del govern i qualsevol dels grups 

polítics. No és un mèrit és una obligació fer tot el possible. 

Tenen la confiança que des de Ciutadans es realitza una política amb la intenció del futur, 

una política liberal ara danyada pel radicalisme tant de la dreta com de l’esquerra. Demana que 

es treballe, que siguen eficaços en el que de veritat necessita la ciutat. Ciutadans ve a sumar, a 

fer una política diferent a la de tota la vida. Aquestes crítiques són constructives i no són 

crítiques personals en contra de ningú. El seu tarannà és constructiu. 

A alguns dels presents, la pròxima legislatura estaran o no, algun de fet ja han anunciat 

que no estaran. Cal fer una bona faena entre tots i totes pel creixement de la ciutat, i demana 

unió a reivindicar els interessos econòmics del port marítim de Sagunt unit al de València que 

juntament amb la instal·lació de la Gigafactoria Volkswagen són els dos temes més importants 

d’aquesta legislatura. En Ciutadans tenen confiança en les grans oportunitats de la ciutat i del 

seu potencial i l’arribada de la Gigafactoria és un punt i seguit al creixement econòmic i 

industrial, és un punt i seguit cap a la necessitat de l’ampliació del port de valència per a situar-

lo juntament amb el de Sagunt on es mereix perquè tenen una ubicació estratègica que cal 

aprofitar. Des del seu grup el tenen clar i així actuaran, és el moment de secundar, sumar i 

aportar per a traure el màxim benefici a aquesta gran oportunitat, pensant sempre en el benestar 

general, mai en l’interés partidista i així ho ha demostrat durant tota la legislatura. 

 

Intervé en aquest moment el Sr. Rovira. Ha intentat prendre nota de tot el que s’ha dit 

pels portaveus per a donar una resposta constructiva. 

Quant al que ha dit en principi, sobre que el Sr. Alcalde ha donat en la seua primera 

intervenció un discurs triomfalista, aquest ha sigut en la seua segona intervenció més moderat 

i ha assumit les crítiques i errors, perquè entén que el que treballa, i ells treballen molt, comet 

errors però també molts encerts. Ha anotat el tema de l’estabilització dels llocs de treball i el 

treball realitzat pel Departament de Personal que està pendent també el catàleg de llocs de 

treball i també el tema del deute municipal. 

Hi ha una cosa que s’hauria de dir amb cura, i és el tema de la plena ocupació, és a dir, 

no generar falses expectatives amb què el desenvolupament industrial portarà la plena ocupació. 

I ho enllaça amb el que s’ha dit pel Sr. Fernández i és que evidentment aquesta inversió pot 

atraure milers de llocs de treball, també és cert que les dades del padró es van elevant. Es tracta 

de reduir el percentatge d’atur el màxim possible. 

Quant al que ha dit el Sr. Montesinos, pot compartir algunes crítiques, com el tema dels 

banys públics o paellers que coincideix que l’execució de determinats projectes i l’execució de 
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les inversions i lentitud en alguns casos dels projectes. No comparteix que la platja d’Almenara 

siga una platja exquisida, per exemple. Ciutadans parla de portar una política diferent però no 

sap molt bé a què es refereix. I hi ha una cosa que li crida poderosament l’atenció perquè hi ha 

coses que no es poden dir perquè denoten la falta d’interés sent membre de la junta general de 

la SAG, tenint una representant en el consell d’administració de la SAG i dir que el director 

general de la SAG era responsable de no sap quina morositat i un deute de 4 milions d’euros. 

Cal saber poc i no entendre absolutament res per a fer aquestes afirmacions. La memòria dels 

comptes anuals que sembla que Ciutadans no s’ha llegit, ni el compte de pèrdues i guanys ni la 

resta de documentació de l’empresa, diu que el patrimoni net de la societat representa el 78,07% 

del passiu, la qual cosa dota a la societat d’una sòlida estructura financera. Això està en la 

memòria, només cal llegir-ho. Ell assumeix crítiques quant a la gestió, quant als problemes que 

pot haver-hi de brutícia, poda, molts, però parlar de la solvència econòmica de la SAG és no 

tindre ni idea del que és l’empresa pública municipal i és estudiar molt poc sent representant 

dels ciutadans d’aquesta ciutat. 

Pel que respecta als comentaris del Sr. Muniesa, aquest planteja la ciutat de Sagunt com 

si fora Beirut dels anys 80. Comparteix i assumeix que no s’ha fet prou, però parlar de Parc 

Sagunt, quan Parc Sagunt era un erm que, per cert, quan governava el Partit Popular en el govern 

de l’Estat, en la Generalitat Valenciana i l’Ajuntament és, com a mínim, atrevit. El Sr. Rovira 

indica que no ha abandonat les pancartes ni les samarretes. Quan han de criticar ho fan en el 

Ple, a través de moltes mocions, constantment criticant al govern de l’Estat o de la Generalitat 

quan el fa malament. 

Coincideix amb la crítica del CEAM, i no per la gestió de l’Ajuntament, sinó perquè en 

precampanya electoral la Sra. Oltra va vindre a presentar un projecte dient que anava a executar 

el projecte i a executar-lo per part de la Conselleria. I al final ho han hagut de dur a terme ells, 

però es va fer per a accelerar la gestió d’aqueix CEAM, a pesar que van incomplir el compromís 

que anaven a fer ells el projecte. Se suma també a les crítiques quant a les inversions al Castell, 

en aquest Ple ho han dit i la seua diputada d’EU en el Congrés. 

El company d’Iniciativa Portenya, parlava del superàvit i que es dedicava a fer plans 

d’ocupació, cosa que ell també veu molt positiva, però alhora no es pot dir que la falta 

d’execució pressupostària és negativa, perquè precisament si hi havia superàvit era per falta 

d’execució pressupostària, si s’haguera gastat el pressupost no hi haguera hagut superàvit. 

No està d’acord en la discussió contínua que al Port es fa més, o al Port es fa menys, etc. 

Es farà una inversió molt forta al Port de Sagunt amb el tema de la Gerència, amb aqueixos dos 

milions de subvencions, a Sagunt s’ha comprat la Casa de Romeu. No es poden demanar 

inversions al Castell del Port, perquè el Castell està a Sagunt. Hi ha inversions en tots dos nuclis 

i aqueixes inversions venen en funció de les necessitats que té la ciutat. Aquesta legislatura s’ha 

invertit al Casal Jove de Sagunt però perquè al Port ja hi ha Casal Jove. I es vol ampliar la 

biblioteca de Sagunt perquè el Port té una biblioteca considerable i la de Sagunt es queda 

xicoteta respecte a la població que té. 

Comparteix amb Compromís la visió quant a la situació econòmica i el tema dels 

impostos. Al final hi ha persones que diuen que s’han pujat impostos i no és cert. L’impost que 

més recapta a nivell municipal és l’IBI, durant els 10 anys de la ponència de valors, l’impost 

més elevat ha sigut durant el Govern del Partit Popular els anys 2012, 2013. Està ara més baix 

que llavors. I ho pot demostrar amb rebuts. De fet s’han augmentat més ingressos perquè hi ha 

més habitatges. S’ha incrementat l’ingrés sense pujar els impostos. Igual que amb la taxa de 

l’impost de fem, que està congelada des de l’any 2016 o 2017. Sí que comparteix, igual que el 

company del Partit Socialista, que les dades de desocupació són històrics, no sols pel govern 

del Partit Socialista, sinó pel govern de coalició amb Unides Podem, Esquerra Unida i amb una 

ministra de treball, que s’ha esforçat perquè es poguera dur a terme els ERTES, que no haguera 

passat en la crisi de 2008, perquè el govern de l’Estat s’ha gastat el que mai s’ha gastat amb els 

ERTES, si no la desocupació haguera sigut més alta. Quan es parla de despesa supèrflua, cada 

euro que es gasta en una campanya, en cartelleria, en empreses de publicitat, tota aqueixa 
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despesa pública genera també una activitat econòmica i un retorn en impostos, en despesa en el 

comerç local, etc., i això també és generar economia. 

Coincideix que sí que s’han tingut diferències en l’Equip de Govern, també estaven 

d’acord amb la integració del Consell Agrari, encara que tampoc pensen que és la panacea. Sí 

que han diferit quant a la substitució del director general de la SAG, perquè el procés de 

modernització que està duent a terme la SAG també l’estava portant l’anterior director general. 

No sols cal quedar-se amb la percepció ciutadana, al marge d’això també cal veure la realitat 

que la ciutat estiga més neta. És urgent també que s’actue en més campanyes de conscienciació, 

per part de l’Ajuntament, més col·laboració amb policia local per a controlar actuacions 

incíviques, etc. 

Finalment, quant a l’última intervenció del Sr. Alcalde, és cert que no s’han pujat els 

impostos, si han hagut d’eliminar determinades taxes s’han paralitzat, però encara queden 

moltes coses per fer. S’ha comentat i estan d’acord en moltes qüestions que també formen part 

d’altres administracions com el desdoblament de la CV309 que la Generalitat ha d’intervindre 

de manera immediata, també els accessos de l’A7 i de la V23. La resta de companys de regidors 

i regidores i companys de l’Equip de Govern, han de prendre’s més de debò els acords adoptats 

en matèria de laïcisme, per respecte als qui són creients i per respecte als qui processen altres 

religions. L’Ajuntament i els seus representants han de donar un millor exemple sobre el 

laïcisme i la confessionalitat de l’Estat. És urgent l’elaboració del Pla local de Residus i remarca 

també que aquest Ajuntament ha de continuar posicionant-se en contra de l’atracada dels 

vaixells de la mort al Port de Sagunt, sempre s’ha fet així des dels governs de progrés. Sembla 

que el dia 30 o 31 tornarà un vaixell amb destinació a l’Aràbia Saudita i sol·licita a tots els 

grups, i particularment al Sr. Alcalde, que insistisca a l’Autoritat Portuària de València a la 

negativa com a Ajuntament a participar d’aqueix tràfic d’armes a l’Aràbia Saudita. 

Per a acabar pren nota de totes les crítiques apuntades per l’oposició, perquè la majoria 

són constructives, al marge d’algunes falsedats que ja ha dit. Insisteix que en general s’han 

aconseguit durant aquests anys i l’anterior legislatura desbloquejar molts temes. Les coses 

s’estan fent raonablement bé, amb errors i encerts. En algunes qüestions millor que en unes 

altres i insisteix que estan complint el pacte de govern, que en definitiva és el que els compromet 

amb els ciutadans. 

 

Intervé ara el Sr. Muniesa. Manifesta que després dels besos i abraçades dispensades 

entre l’Equip de Govern, cosa lloable i lògica entre els membres del govern; però el tema dels 

pressupostos, si hagueren sigut bons gestors i executat tota la despesa, el forat hauria sigut 

encara més espectacular. Cal donar gràcies, és que són mals gestors i no s’han gastat tot el que 

deien que anaven a gastar. Ja no és que no es produïren els ingressos, però el que deien que 

s’anaven a gastar, encara sort que no ho han fet. Més enllà d’aqueixes qüestions i d’anar traient 

càrrega, cosa normal. O facen una referència a canviar de nom projectes que ells ja van deixar 

com en el cas de Compromís. Canviar de nom projectes és el que han fet, però porten vuit anys 

amb aquests. 

Quant a Edificant, només Camp de Morvedre, Jaume I, Clot del Moro, Begonya, Teatre 

de Begonya, EPA, Maria Moliner, Conservatori, tot això ho va fer el PP en vuit anys. En vuit 

anys l’Equip de Govern anuncien a veure si acaben l’IES Núm. 5 abans que acabe la legislatura. 

Ací està la diferència de la gestió. 

Quant a la SAG es parla d’assetjament i enderrocament al gerent, i així va ser. A més és 

que el dia que el van cessar van ser també deslleials amb el seu delegat, perquè el defensava 

aferrissadament. El que passa és que el grau de queixa amb el mateix gerent quan governava el 

Partit Popular aqueixa sensació en la gent, és a dir, que la ciutat estava bruta, no existia. Ha 

aparegut durant la seua gestió i alguna cosa haurà de veure perquè tenen majoria en el Consell. 

I diuen que no va ser una crítica al gerent i ell recorda la dels 4 milions que van quedar pendents, 

van culpar públicament al gerent perquè van dir que no els havien informat i es va aclarir tot 

quan van començar a eixir correus notificant tant a la intervenció municipal com als delegats 
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pertinents i al Sr. Alcalde, que sí que se’ls havia informat sobre el que estava passant. Un podrà 

entendre-ho d’una altra manera, però això és una desqualificació. 

El Partit Popular ha plantejat reduccions i que es baixara, per exemple, en l’IBI es va 

dir que enfront del tipus que van aprovar per a aquest exercici, el PP va plantejar un altre que 

significava recaptar menys i van votar en contra i així es van incrementar el 80% dels rebuts, 

800.000€ quasi un milió d’euros més. La plusvàlua altres 200.000€. El PP els va dir que ja s’han 

pagat les plusvàlues durant aquest temps de manera que no estava ajustada, però no van voler 

perdre recaptació i això és pujar impostos. I els recorda també quan han tornat a reposar les 

taxes d’activitat i urbanística. 

I ve gent als plens queixant-se que porten més d’un any per a una llicència d’obres d’un 

unifamiliar. 

Passa a llegir titulars: al·luvió de clots a Sagunt, Sagunt deixa sense aigua calenta les 

instal·lacions municipals, veïns del barri de Sant Josep pateixen plaga de rates. Aquests són 

exemples del que ell deia que són els barris els que es queixen de la falta de gestió i de resoldre 

els problemes. 

Pel que respecta a la Dessaladora, que assumisquen el cost de la mateixa i no ser els 

usuaris és el que han criticat però no d’ara, des que ho van signar. I el que planteja el PP és que 

més enllà, negocien políticament i siga l’estat i Generalitat els qui assumisquen la despesa 

perquè l’Ajuntament de Sagunt no té per què ser usuari, no té obligació de prestar aqueix aigua. 

I diguen-li a la Conselleria, que és l’agent urbanitzador, que assumisca aqueix cost de manera 

directa. I aqueixa espasa de Dàmocles de 5,2 més 41 que pot arribar, que siga assumida per ells. 

Perquè és una cosa que beneficia la col·lectivitat. 

Quant a Parc Sagunt, quan es va apostar en el pitjor moment econòmic per això, el PP 

va ser ací, dient que avant. Volen dir que Parc Sagunt estava buit i era un erm, però Camí a la 

Mar era un exemple d’ocupació i no va anar així perquè hi havia una crisi econòmica i de 

recessió. Donarà dades; des de 2012 que va ser el moment de recessió i crisi econòmica amb 

Zapatero, fins a 2015 sis punts sota la desocupació en aquesta ciutat, governant el PP en les tres 

administracions i va continuar baixant fins a 2018 que continuava governant el PP a nivell 

nacional. Des de l’any 2019 a 2022, el 15%, s’ha mantingut, governant en les tres 

administracions el partit socialista. En aquells moments el PP li la va jugar i va pensar en gran. 

Si no haguera estat Parc Sagunt ni Mercadona ni cap empresa haguera tingut lloc per a situar-

se, tant de bo hagueren pogut viure una època de bonança. Però la diferència és que mentre 

vostés diuen que en el Consell Agrari queda molt per fer però els retiren 330.000€ aprofiten els 

diners i continuen fent coses. Però la gran gestió econòmica que entén que ha de ser la base de 

tots, la diferència és que en huit anys amb el PP va haver-hi superàvit i ara han aconseguit 

números rojos. 

Quant al CEAM han criticat que ho van anunciar en 2019 amb una inversió de tres 

milions d’euros i que s’anava a executar ja. Han passat quatre anys i el problema és que any i 

escaig més tard, i així s’acordarà el Sr. Rovira, perquè no sabia ni el que havia passat perquè no 

s’havien cedit ni els terrenys del CEAM, i que calia fer moltes coses i es van traure de la cistella 

una espècie d’EDIFIANT. Anaven a ficar a la Diputació i aquesta no sabia res. I de sobte van 

dir que per ací no i que assumiren el cost el mateix Ajuntament, però no es pot assumir el cost 

del projecte i després també costos d’inversió com ha passat amb el riu Palància i tant de bo no 

haja de passar amb la Gerència. Una cosa és fer el projecte d’urbanització i una altra és que, 

amb aqueixos diners, haja de suplir l’Ajuntament a aqueix projecte integral que s’ha vingut 

demanant fa anys. Perquè ací estan per a defensar els interessos de la ciutat. Ell, que ha sigut 

també alcalde d’aquesta ciutat, li ha sigut igual alçar la veu on haja fet falta. I aqueixa és la 

diferència. 

Hi ha un aspecte que li agrada i és que es mantinguen projectes que eren d’ells i això 

significa que ho feien bé. Però diu que quan ell ix en el Ple i critica alguna cosa, els fa referència 

a qüestions del dia a dia. Només cal fer-se una passejada, parlar amb la gent. I quan els diuen 

que té clots o que hi ha carrers sense asfaltar en quatre anys, és cert. Que cada vegada que plou 
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hi ha trams de l’avinguda de l’Arquitecte Alfredo Simón Gurumeta apareixen forats nous. Ací 

es resa perquè no ploga perquè si no els forats es fan cada vegada més grans i hi ha autèntics 

cràters. Quan parlen de plagues, mosquits, etc., només cal anar per Almardà o el Nord del 

Palància perquè no es pot anar en mànega curta. I tot això és una crítica perquè es pot fer més. 

Igual que les rates que cada vegada hi ha més. Totes aquestes qüestions són les que reivindiquen 

ací i als barris perquè també li ho diuen allí. Està molt bé visitar els barris, però si no hi ha 

resposta en un temps prudencial deixa d’estar bé i és el que el veí reivindica. Però al final el 

que vol dir és que després de tres anys de legislatura i set de tripartit s’ha demostrat que l’ordre 

dels partits no altera el producte. Aquesta reedició del tripartit torna a escenificar un govern de 

molta foto i molt anunci i escàs resultat que és el que han vingut reivindicat. Es pretenien 

excusar sota el mantell de la pandèmia, i després de la crisi, la guerra… Un quan ve ací sap 

quins són els elements externs als quals es veu sotmés i no es pot estar tot el dia excusant-se en 

això. Cal ajustar-se. I en aquesta situació els ha deixat al descobert les costures mal embastades 

d’un tripartit que falta de resultats i moltes excuses i sobrepassat per la gestió. S’han guanyat 

els veïns el dret a dubtar de la veritat dels anuncis. Cada ciutadà sent que no s’atenen les 

mancances de la seua zona. Quatre anys els semblaven curts i ara amb vuit tampoc sembla que 

seran suficients, per això l’anunci d’aqueixa Gigafactoria, no canviarà la capacitat de la gestió 

d’aquest govern. Han tingut els diners i el govern amb més nombre d’alliberats i car de la 

democràcia i aquest és el resultat. Previsions d’ingrés desorbitades, ingressos respecte al real, 

morós amb proveïdors, anys amb miserable inversió sacrificada en els dos últims en estar 

l’Ajuntament en números rojos, prohibint-los demanar préstecs per a invertir, però sense 

renunciar a modificar les seues prioritats, parlaven abans del superflu i comprometre ingressos 

a incrementar, per exemple, despeses d’Alcaldia un 130%, o els de propaganda en un 270%, 

això és el prioritari en moments de crisis? Ells indica, ho van fer al contrari i ho van eliminar. 

Per això aconseguien superàvits i ajudes d’emergència. 

En el fons capritxos que res tenen a veure amb la necessitat dels barris i la ciutat i no hi 

ha hagut aqueix projecte polític i de ciutat. Van malgastar el govern del mateix color polític i 

en lloc d’afavorir-se d’aqueixa gestió s’ha desaprofitat en assumptes com Almardà, el Castell, 

la Dessaladora, els accessos a Parc Sagunt. I amb aqueix escàs treball, sense planificació i 

organització poc es pot esperar després d’aquests anys. 

 

Intervé ara el Sr. González. Un parell d’aclariments en primer lloc al Sr. Rovira, que ha 

dit que el superàvit ve per la no execució del pressupost, a vegades sí però a vegades ve perquè 

hi ha més ingressos dels previstos i això provoca que hi haja un saldo net positiu. I amb els 

pressupostos que elaboren és impossible que hi haja un saldo net positiu perquè calculen uns 

ingressos que saben, des del principi, que no es produiran. I afortunadament no executen el 

pressupost perquè si l’executaren el forat seria més gran del que ja és. Vol dir amb això, que 

amb aquest Equip de Govern serà virtualment impossible que torne a haver-hi un saldo net 

positiu en aquest Ajuntament i fruit d’això, es tinga un romanent al qual recórrer en casos de 

necessitat com el que va provocar la pandèmia. 

D’altra banda el Sr. Rovira ha plantejat que dins de les seues polítiques proposaran que 

a la Casa Romeu es faça una biblioteca perquè al Port hi ha una biblioteca molt gran i a Sagunt 

és molt xicoteta. La biblioteca al Port, entre altres usos, també s’utilitza com a sala d’Estudi i 

una de les promeses que va fer Esquerra Unida és que hi hauria més sales d’estudi al Port i que 

s’ampliarien els horaris els caps de setmana i els diumenges en època d’exàmens, cosa que no 

ha ocorregut. Per tant EU té dues tasques pendents que entén que són més urgents que construir 

ací a Sagunt una altra biblioteca. 

Al Sr. Alcalde li fa referència al seu comentari que ha fet sobre que d’il·lusió també es 

viu quan ell ha dit que la pròxima legislatura governarà IP. I és cert que en Iniciativa Portenya 

són il·lusos, perquè tenen il·lusió per veure que algunes qüestions que l’Equip de Govern és 

incapaç de resoldre, es resolguen al Port. Tindre il·lusió perquè una qüestió tan bàsica com és 

tindre netes els carrers, perquè realment no s’ha vist executada per aquest Ajuntament durant 
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tots aquests anys, és una il·lusió positiva. Tindre il·lusió perquè a l’hora d’anar a agafar 

l’autobús al Port al matí, hi haja lloc i els usuaris no arriben tard al seu lloc de treball i evitar 

que un accident puga tindre conseqüències greus per als viatgers que van en aqueix autobús, 

perquè van dempeus perquè no hi ha espai. Precisament perquè la Generalitat Valenciana no ha 

previst que el Port, amb els ciutadans que té, mereix i ha de tindre un transport públic molt més 

complet i major capacitat no és una il·lusió que meresca el somriure del Sr. Alcalde. Tindre 

il·lusió per tindre un tren de rodalia que arribe al Port, entén que el mateix alcalde hauria 

d’aplaudir i hauria de ser una il·lusió compartida. 

Iniciativa Portenya, amb la seua il·lusió, podria fer moltes coses per a millorar el Port. 

El Port amb el que paga d’impostos hauria d’estar com una tasseta de plata i el que veu és un 

desastre darrere de l’altre, en qüestions tan bàsiques com l’asfalt, la neteja, la il·luminació en 

alguns barris, com la falta de serveis, la falta de transport públic, com el passeig marítim que 

està en pèssimes condicions. Tindre il·lusió per veure el Pantalà acabat, no és una actitud que 

s’haja de defugir. 

Quan algú està governant moltes vegades es perd la perspectiva del carrer i hi ha una 

frase que es pot aplicar com la que “es pot morir d’èxit”. Demana respecte amb el ponent que 

està parlant i té il·lusió perquè les coses es poden fer millor, perquè el Port pot estar moltíssim 

millor i perquè pensen que el govern està a punt de morir d’èxit. Tant de bo algun dia el Port 

tinga un Ajuntament; també és una il·lusió. Però totes les qüestions esmentades, són coses que 

els ciutadans i ciutadanes del Port volen i que s’il·lusionen amb això. I quan la ciutadania vota, 

aqueixa il·lusió que tenen quan deixen el vot en l’urna, es transforma en desil·lusió. Vol 

continuar lluitant perquè el Port estiga molt millora que ara. 

 

El Sr. Fernández torna a intervindre i indica que vol aclarir per què s’han fet diverses 

al·lusions al CEAM, i com és una qüestió que mereix més respecte del que han mostrat algun 

dels intervinents, vol aclarir-ho. La proposta del CEAM va sorgir d’un grup d’usuaris del 

CEAM del Port, que és un espai reduït on pràcticament no es poden fer activitats. Se li va 

plantejar a ell mateix com a alcalde, i a més van oferir l’alternativa de l’Economat, la qual cosa 

li va semblar una magnífica idea i una oportunitat. Es va acudir a la vicepresidenta del Govern 

Valencià, la qual els va dir que ho veia molt complicat perquè ja no s’estaven fent CEAM nous; 

però hi havia la possibilitat de plantejar un CEAM i un Centre de Dia i a través d’aquesta idea 

és com es va aconseguir que la consellera i vicepresidenta es comprometera a fer aquest CEAM 

i Centre de Dia que a més havia de servir per a recuperar el patrimoni de la ciutat en la Gerència. 

La idea és magnífica i que no s’ha de posar cap problema. La gestió per a aconseguir el CEAM 

consisteix a fer un projecte i aportar un pressupost. El que s’ha dit pel Sr. Muniesa fent 

referència a la Diputació és perquè la Diputació de València està posant diners per a 

infraestructures socials sense que tinguen noms i cognoms i d’aqueix fons, perquè sabran que 

la Diputació des que està governant el Botànic, no és la Diputació que hi havia quan governava 

el Partit Popular. La Diputació està aportant diners per a dur a terme coses reals, diners per als 

ajuntaments, per a millorar escoles i projectes socials. Com elaborar un projecte amb totes les 

inversions que estava fent la Conselleria podia retardar-se, aquesta va dir que, per a avançar, 

era millor que l’Ajuntament fera el projecte i es va acceptar perquè va entendre que seria la 

manera més ràpida i segura que el projecte es poguera fer i que la inversió es poguera fer amb 

càrrec als pressupostos de 2022. Aqueix és el compromís, una altra cosa diferents és que 

l’Ajuntament no ha aportat el projecte a la Conselleria, perquè l’empresa encarregada no ha fet 

el projecte d’acord amb el que aquesta va demanar. S’està parlant d’una inversió 

importantíssima, la recuperació de patrimoni i d’un servei que millorarà el CEAM i el Centre 

de Dia. És cert que va amb retard, però està confirmada i assegurada i quan més prompte el 

projecte estiga en la Conselleria, més prompte es podrà executar. 

Respecte a la SAG, quan el Sr. Muniesa parla que la SAG tenia la ciutat neta quan estava 

governant el Partit Popular, no li fa cap favor al gerent anterior, perquè el gerent era el mateix, 
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què ocorre, que quan el Partit Popular governava netejaven millor que quan no governa el Partit 

Popular. Cal anar amb compte amb les coses que es diuen. 

Referent al projecte de les Ciutats de les Arts Escèniques, parlar d’aquest projecte quan 

el Partit Popular va prometre i no va comprar ni un sol metre quadrat, ni una inversió; és més, 

per als grans esdeveniments va invertir el PP, en la línia d’aquella època, 25 o 30 milions a la 

Nau de Tallers. Va fer quatre obres i va abandonar i ell mateix va pressionar perquè la 

Generalitat comprara la Nau de Tallers i és el que va passar el 31 de desembre de 2017 a les 14 

hores en una notaria a València. 

Quant a Parc Sagunt. Tothom haver de saber que si no s’ha desdoblat la CV309 i ni s’ha 

fet l’accés, que era obligació de Parc Sagunt, és perquè el Partit Popular va decidir que l’Estat 

fera la part que està desdoblada i l’accés sud, i la Generalitat faria la part nord del desdoblament 

fins a la rotonda i l’accés superior i no l’han complit. La responsabilitat és del Partit Popular, i 

ara la responsabilitat és del PSOE i del govern del Botànic ha de fer i que cada dia s’està 

demanant que complisca amb les seues obligacions. 

Manifesta a Iniciativa Portenya que no pot governar, perquè només miren cap a una part 

de la ciutat, fins al punt que el molesta que es faça una inversió en un immoble dels pocs que 

es compren al nucli de Sagunt, està pensant a ampliar al Port quan ací el servei és deficitari. A 

més també sap com s’acabaria Iniciativa Portenya. Si tots els seus votants es muntaren en un 

autobús i anaren des del passeig marítim, entraren pel carrer dels Horts fins a l’asil, donaren la 

volta i baixaren cap avall i veren la diferència entre una part de la ciutat i l’altra. Ací s’acabaria 

el projecte d’Iniciativa Portenya, perquè a diferència dels votants d’Iniciativa Portenya, els 

membres polítics d’Iniciativa Portenya coneixen com està Sagunt i com està el Port. Iniciativa 

Portenya el que fa és ocultar la realitat. 

Per a acabar, la setmana anterior, en la Fira de Distric, va quedar clar que Sagunt estava 

al costat de Barcelona, Madrid, Màlaga o Bilbao i això no és casualitat i es deu, probablement, 

al fet que fa ja molts anys s’estan fent els treballs necessaris perquè aquesta siga una terra 

d’oportunitats i d’inversió i s’ha demostrat en la Gigafactoria Volkswagen. Ací hi ha sol, d’una 

Dessaladora, de centres educatius de proximitat de mobilitat, de connexions (millorables per 

cert) però aquesta és una de les bases de futur. Aquesta ciutat canviarà i és així perquè s’han fet 

moltes coses ben fetes, unes altres evidentment s’han de millorar perquè les oportunitats no 

passen de llarg. Ací s’anunciaven moltes inversions i passaven de llarg, era així perquè no 

s’havia fet res, no s’hi havia ni acabat ni Parc Sagunt. El Partit Popular va donar una llicència 

només en Parc Sagunt. Quan va arribar Compromís va desbloquejar aquesta situació, no s’hi 

havia ni acabat, no hi havia ni diners per a desbloquejar aquesta situació i a partir d’ací ha 

arribat Mercadona, Inditex…, i s’ha venut una part importantíssima del sòl. 

Li agradaria acabar demanant que es pogueren posar d’acord, a part d’aquestes 

discussions polítiques, que el Pla de Gestió de Romeu ha d’eixir ja, si volen que el Paratge 

Natural estiga protegit, han d’unir-se contra l’agressió que suposa el projecte de costes que ja 

és una realitat a Almenara contra les platges de Sagunt i arribar on siga necessari, també en la 

defensa d’un Malecó públic que s’ha defensat davant dels tribunals i que tornaran a defensar de 

nou davant dels tribunals perquè si alguna institució hauria de ser declarada “senar grata” en 

aquesta ciutat és Costes i el Ministeri de Medi Ambient perquè no han fet res a favor de la ciutat. 

S’han de posar d’acord que s’ha d’invertir i molt al Castell, s’ha de posar en marxa la Nau que 

ja té un projecte que ha de començar, també que l’Alqueria de l’Aigua Fresca ha de tindre un 

ús, també que el projecte del Pantalà i del moll nord ha de ser una realitat i no es pot demorar 

més temps. En el CEAM, evidentment ja s’ha pronunciat. S’ha de posar d’acord que les vies al 

seu pas per Sagunt han d’estar cobertes perquè no es pot permetre que passe el tren d’alta 

velocitat sense connexió i que ha d’arribar la xarxa de rodalia al Port. I s’ha de posar d’acord 

en tot el que  signifique millores per a la ciutat. Aquests debats serveixen per a posar-se medalles 

i criticar, etc., tot allò que la política té de superficial, però no té cap mena de dubte que aquesta 

és una de les millors ciutats on viure i on invertir i crear riquesa i llocs de treball. Es tracta 

d’això, de facilitar la vida de les persones, creant oportunitats i treball, un bon ambient, unes 
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bones ofertes culturals, un bon servei social que protegisca els sectors més vulnerables. I això 

és el que s’està fent des de l’Equip de Govern i s’està fent bé, sempre amb coses a millorar i 

amb l’ajuda de l’oposició la funció de la qual és criticar allò que no es fa bé, però s’està avançant 

i progressant i això és bo per a tots. Hi haurà una alternativa en el poder, segur, i això és 

l’essència de la democràcia, però els consensos i acords en aquelles matèries que són 

fonamentals no poden desaparéixer. Compten tots amb el seu respecte, però les discrepàncies 

es mantindran, sent si s’han sentit ofesos en algun moment però volia posar de manifest que 

aquesta ciutat des de la muntanya a la platja, cadascun es pot sentir de tota la ciutat o només 

d’una part; però no es poden establir comparacions si no són reals si només es té una visió 

parcial perquè això genera crispació i la crispació no interessa a ningú. El que cal fer és remar 

junts perquè hi ha molt de futur per davant i en una situació de crisi com l’actual han de ser un 

referent i un model i pensa que l’estan sent. 

 

Pren el torn de paraula el Sr. Raro per segona vegada. Amb les qüestions que tancava el 

Sr. Fernández és en el que es treballarà tots els grups polítics, perquè aqueix consens en les 

demandes per a la ciutat a altres administracions, d’empreses, etc., han sigut ací i continuaran 

estant. 

Entrant en les diferents intervencions, el Sr. Muniesa reitera que s’usa per l’Equip de 

Govern l’excusa de la pandèmia i la guerra, i ell, no obstant això, porta 10 anys utilitzant 

d’excusa de la crisi de 2008. També critica els grans projectes que aquest Equip de Govern, la 

Generalitat o els ministeris que tarden, però és cert que també inverteixen a la ciutat. També es 

podrien traure exemples del Partit Popular, la Ciutat de les Arts Escèniques va ser una promesa 

del PP incomplida amb aquesta ciutat i també el Civis. Critiquen la foto i no obstant això el PP 

va arribar a fer-se la foto en l’andana, venien fum. 

S’ha parlat de la situació econòmica i evidentment era un tema a tractar i donar trasllat 

de la situació econòmica que l’Equip de Govern i Partit Socialista deixa a l’Ajuntament al final 

de la legislatura per a qui gestione el municipi a partir de juny de 2023. Quant al Pla d’Ocupació, 

en aquest Ajuntament, aquests últims anys, s’ha fet un pla d’Ocupació constant que genera 

ocupació i moltes vegades gràcies a subvencions d’altres administracions. El Pla d’Ocupació 

que gestiona el Consell Agrari, la subvenció ha sigut més de 300.000€ enguany; sobre 350.000€ 

finançats pel ministeri gràcies al LABORA, gestionades pel Departament de Promoció 

econòmica, programa EMCOR, EMPUJU, EMPACE I ESPLUS sumen mig milió. Enguany 

s’ha executat el primer Pla d’Ocupació “Impulsant Sagunt” i s’ha aconseguit un de nou de 

LABORA de 500.000€, l’“Impulsant Dones”, que s’executarà des d’aquest mes i durant l’any 

que ve, i l’Ajuntament haurà de posar 6.000€ perquè es duga a terme. Altres qüestions que sol 

defensar el Sr. Rovira, com el servei de socorrisme que és públic, el servei de monitors del punt 

accessible públic, Escola de Nadal, Escola de Pasqua amb monitors públics. Aquesta “Escola 

d’Estiu” finançada gràcies a una subvenció del ministeri, el Campus Delfín, l’escola d’atletisme, 

Nadal i Pasqua, tot això és ocupació pública. L’Ajuntament no ha deixat de generar oportunitats 

d’ocupació i moltes gràcies a subvencions i a vegades arribant a quantitats econòmiques 

semblants al Pla d’Ocupació que s’executava anteriorment. 

Sobre les inversions, continua sense veure la problemàtica que planteja el Sr. 

Montesinos. Evidentment cal continuar treballant. Es va executar Parc Sagunt i les empreses 

estan treballant i continuen venint noves empreses a la ciutat i ja els polígons no tenen parcel·les 

de més de 50.000 metres i per això es pensa en Parc Sagunt II, és a dir, s’està treballant amb les 

empreses i empresaris, els de la ciutat i els que venen a invertir ací. 

Respecte al CEAM no tenia previst parlar d’això però vol matisar i aclarir algunes 

qüestió. L’Ajuntament presenta a la Conselleria de Polítiques Inclusives i Igualtat el projecte 

del CEAM al gener de 2022 i la Conselleria és la que canvia gran part dels condicionants per a 

la redacció del projecte que havia posat un any abans i a més, amb una deslleialtat en algunes 

moments total, perquè funcionaris de la Conselleria es dirigien al redactor del projecte que havia 

contractat l’Ajuntament per a dir-li coses, la qual cosa no s’entenia. Però malgrat això, reconeix 
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l’error que el Departament de Contractació ha tingut en el fet que l’empresa redactora no haja 

complit els seus terminis, de fet se li han imposat dues penalitats per no complir el termini i els 

ha posat en la disjuntiva de resoldre el contracte i que ho faça una altra empresa o que ho acabe 

i pague les seues penalitats. Es va optar perquè ho acabara i el projecte està acabat i l’estan 

revisant els tècnics municipals i espera que se li puga donar el vistiplau en un parell de setmanes, 

llevat que s’haja d’esmenar alguna qüestió per part del redactor, que espera siguen les menors 

perquè el projecte ja s’havia validat per l’Ajuntament al gener de 2022. 

S’ha tornat a celebrar un debat en un to constructiu per a atraure aportacions a la ciutat, 

encara que en alguns aspectes els regidors i regidores i els grups municipals divergeixen; però 

en els grans projectes és on s’han de trobar. Cal millorar qüestions com l’execució d’inversions, 

és necessari que l’Ajuntament torne a una senda econòmica millor perquè malgrat que 

evidentment s’utilitza per alguns grups que la situació és dramàtica cosa que no és certa, però 

cal treballar per a millorar-la i confia que a final de legislatura s’estiga en aqueix camí. Queden 

grans reptes que assumir i l’Equip de Govern, el Partit Socialista continuen donant-ho tot per 

al que queda de legislatura la ciutat puga avançar molt més i deixar el camí a la pròxima 

corporació, que segur que seguirà tots els projectes actuals de la millor manera possible. Com 

a portaveu del Grup Municipal Socialista ha sigut un plaer estar en aquests plens. 

 

Tanca el debat de l’Estat del Municipi el Sr. Alcalde. Vol matisar algunes qüestions per 

a donar una resposta clara. 

En primer lloc es refereix al Sr. Montesinos, que parla que cada vegada s’està veient 

més deslleialtat entre els partits polítics i tot el contrari, ha sigut una legislatura relativament 

tranquil·la i de fet hi havia molta aposta per si s’anava a mantindre la cohesió interna o no i per 

descomptat amb diferències però han sabut parlar-les i en aquells punts on no hi havia una 

postura comuna donar la llibertat perquè cada partit poguera donar el seu punt de vista. I han 

sabut seguir cap avant. Li ha fet gràcia la frase del Sr. Montesinos de “per a fer Darío Alcalde” 

i ací el que va passar és que la majoria democràtica va dir, en les eleccions, que el Partit 

Socialista passava a ostentar l’Alcaldia per ser el partit més votat. 

Un plantejament que no ha esmentat anteriorment i és important aclarir és que s’està 

parlant malament de la venda de solars duta a terme per l’Equip de Govern i no aconsegueix 

entendre el per què. La venda de solars s’ha parlat amb ASECAM, immobiliàries del municipi 

i la resposta per part de les empreses locals ha sigut molt positiva en el sentit que l’Ajuntament 

vulga traure al mercat sòls que ara té inactius. Dedicaran tots els solars que té l’Ajuntament, 

alguns captats a través de recaptació, a fer un edifici municipal, hi ha centenars de solars, i el 

que té sentit és vendre’ls. És un bon moment ara per a això?, sembla que sí, després de l’anunci 

de la Volkswagen els preus dels habitatges de mitjana s’han incrementat en un 15%, no sembla 

que el preu de l’habitatge s’estiga afonant ara mateix. El Sr. Muniesa, que ha sigut alcalde, és 

conscient que moltes vegades les valoracions municipals, la licitacions, concessions, en preus, 

a vegades, per la part tècnica s’intenta tirar per l’alt perquè ningú puga acusar l’Ajuntament de 

voler mal vendre els solars. Es posen preus que donen seguretat en el benefici potencial que es 

pot obtindre. Si aqueix import es trau al mercat, es dona publicitat i no es veu complit, allò lògic 

és pensar que el mercat ha dit que aqueix no és el seu preu i es redueix el preu. Arribarà un punt 

en el qual per la part tècnica es valore també que un solar en particular no s’haja de baixar el 

preu i intentar-lo en l’any vinent, però aqueix moment no ha arribat i, per tant, l’Ajuntament 

pretendrà no quedar-se amb solars inactius sinó intentar donar-li solució a aqueixos solars. Des 

del punt de vista econòmic i particularment els partits que es consideren més liberals, haurien 

d’entendre això. Això no lleva que l’Ajuntament ha reservat parcel·les que considera 

especialment interessants per a poder dur a terme els seus propis projectes. Per exemple, la 

Regidoria d’Habitatge ha oferit a la Conselleria quatre parcel·les per a dur a terme 

desenvolupaments d’habitatge públic i aqueixos no es plantegen vendre’ls, sinó dur a terme els 

seus propis desenvolupaments des del punt de vista públic. 
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El jardí de la Gerència, és important que es compte amb fons de la Diputació i europeus, 

per això es podran dur a terme. 

Respecte al Delta del Palància, té una problemàtica i és que té unes construccions 

il·legals que impedeixen que es puga fer un tractament total d’aqueix Delta i, per part de l’Equip 

de Govern i del Ple, s’ha sol·licitat a la Conselleria de Medi Ambient que acceleren al màxim 

el procés per a poder dur a terme aqueixa recuperació, renaturalització i gaudi públic d’aqueix 

gran pulmó verd que pot ser el Delta del Palància, que d’alguna forma ja ho és, però està 

degradat i consideren que és una actuació és imprescindible. 

El Sr. Muniesa deia que ells van plantejar una reducció de l’IBI. Però hi ha dos 

problemes, un, era una reducció indiscriminada de l’IBI. De fet, quan el govern va proposar 

cobrar un 30% de recàrrec als grans propietaris, el PP no el va secundar. I hi ha una situació 

econòmica complicada on el PP considera que els que més tenen no han de pagar més i a més 

han de dur a terme una reducció generalitzada d’impostos, particularment l’IBI, que a qui més 

ha beneficiat és a les persones i empreses que més habitatges tinguen. Això òbviament no és un 

principi progressiu respecte als impostos i al final es va plantejar el pensament que si es deixa 

de cobrar a grans empreses i empresaris els impostos, aqueixos diners els destinaran a millorar 

l’economia i contractar més gent, quan s’ha demostrat que això no és així i no funciona. 

Segueixen amb aquesta idea i amb la irresponsabilitat de sol·licitar la reducció de l’IBI i a més 

parlen de despesa supèrflua; perquè no es vol ni imaginar la retallada que haurien de fer si fan 

una reducció substancial de l’IBI afavorint els que més tenen i damunt les retallades les patiran 

les classes mitjanes i treballadores del municipi, sobre la base de serveis de menys, retallant en 

serveis socials que és una de les principals partides de l’Ajuntament. Entenen que aqueix siga 

la recepta econòmica del Partit Popular, però no és la recepta del Partit Socialista. I a més es 

troben amb altres situacions sobre plantejaments que des de l’oposició es volen simplificar al 

màxim, com és la Dessaladora. Cal dir que ara els vincula a l’Ajuntament un conveni, conveni 

que durant el govern del Partit Popular no es va denunciar i que ara lliga les mans a l’hora de 

prendre decisions. 

Respecte a la SAG, més del mateix. Paga un café tant al Sr. González com al Sr. Muniesa, 

si quan acabe el Ple li donen tres propostes que hagen fet els seus representants corresponents 

per a millorar substancialment l’eficiència dins de la SAG. No hi ha hagut una participació 

activa, aqueixa és la realitat. I arribats a un moment el govern ha proposat un canvi totalment 

legítim i no sé per què se’ls acusa de falta de legitimitat. Respecte als 4 milions d’euros es va 

dir alguna cosa que no era veritat, és una mentida perquè es va demostrar que no s’havia facilitat 

aqueixa informació en tant que hagueren més de 4 milions d’euros per cobrar per part d’ell. 

Li ha sabut especialment greu aqueixa al·lusió del Sr. González respecte a la “il·lusió”. 

Ell ha fet el comentari amb sorna, però amb la millor voluntat, i perquè honestament li ha 

semblat una fanfarronada anunciar que Iniciativa Portenya guanyarà les pròximes eleccions, li 

ha semblat un atreviment i d’ací el seu comentari i pel qual no té problema a demanar disculpes; 

però sí que li crida l’atenció i ací el grup municipal IP és insistent, és que sembla que els 

assumptes del Port només els pot fer il·lusió a ells. I aqueix és el gran error i no és una realitat. 

L’Equip de Govern es deixa la pell per tots els ciutadans del municipi, del Port, de Sagunt, 

Almardà, Corint i Malva-rosa. Que respecte Almardà, Corint i Malva-rosa sempre parlen de les 

platges, però també han de fer autocrítica i han de millorar les connexions de Malvasur al nord, 

al sud, han de fer més treball a tots els nivells. Però el bonic d’això és que realment i del que se 

sent orgullós és que reben un percentatge de vot similar en tota la ciutat, perquè tenen un 

projecte conjunt i perquè els problemes del Port li fan mal tant o més que als membres 

d’Iniciativa Portenya. I mai se li ocorrerà dir que ell es preocupa més, ací es tracta de fer un 

treball col·lectiu. Ací les reivindicacions que es fan, es fan amb més força si es fan tots junts i 

sembla que a Iniciativa Portenya els dolga que el PSOE exigisca i demane coses per al Port. 

I des d’aquest debat, en les dues intervencions, ha intentat reconéixer el paper de 

l’oposició, no obstant això, el Sr. Muniesa no ha dit ni una sola cosa positiva de l’Equip de 

Govern i al final ací estan tots i totes per a aportar en positiu. Sent l’últim debat de l’Estat del 
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Municipi, malgrat totes les diferències, al final creu que la ciutadania veu els diferents projectes 

que s’han de presentar en positiu per a continuar avançant, que és el gran repte que tenen entre 

tots i totes i treballar conjuntament perquè no l’ens abstracte de Sagunt, o l’ens abstracte del 

Port o d’Almardà, sinó els veïns i veïnes, que són als que es deuen, vegen millorades les seues 

condicions de vida. Ací estan per a fer feliç a la gent o almenys intentar-ho i és pel que s’ha de 

treballar. 

Per part seua, en tot allò que s’ha pogut aconseguir conjuntament, agraeix que s’hagen 

aconseguit aqueixos consensos; quan no ha pogut ser, no ha pogut ser, però creu que s’estan 

fent passos definitius. Es continuarà donant tot el que es puga amb l’assumpte Volkswagen. I 

no ha ocorregut perquè havia d’ocórrer, hi havia molta gent buscant ser un destí clau d’aquestes 

inversions i s’ha aconseguit per l’equip de govern que siga ací a Sagunt i altres llocs no ho han 

aconseguit. I cal estar orgullosos i mereix un reconeixement del treball que s’ha posat damunt 

de la taula, per part del Govern d’Espanya, per part de la Generalitat i per descomptat, per part 

de l’Ajuntament i ha sigut una bona gestió. I a partir d’ací amb el suport de tots i de totes. 

 

I vist que no hi ha més assumptes a tractar, la Presidència clou la sessió a les 21 hores i 

50 minuts, de tot això, com a secretari general, en done fe. 

 

ACOMPLIU-HO: L’ALCALDE 


